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OB NOVEM ŠOLSKEM LETU
Te dni so se že tre tjič  začela 

p red av an ja  v p redavaln icah  no
vega slovenskega visokošolskega 
centra. Na na jsta re jšem  zavodu 
— na V išji kom ercialn i šoli — so 
n a jp ridnejš i že d iplom irali. Na 
V išji tehn išk i bo p rv a  generacija 
abso lv irala  pozimi, pom ladi pa 
bom o n a jb rž  lahko že p redstav ili 
p rv e  d ip lom ante s te  šole. Se tr i 
šole im ajo za seboj že leto  dni 
uspešnega delovanja, p red  nekaj 
dnevi pa je  stopila po njihovih  
sledovih še nova Pedagoška ak a -

* O bljuba dela dolg, pravi lep  
slovensk i pregovor. Tako tud i m i: 
ka ko r smo obljubili, začenjam o  
novo Šolsko leto s povečanim  ob
segom  našega časopisa. (Da bi 
začeli izhajati dvakra t m esečno  
— ko t smo tiho upali in  želeli — 
zaradi o b jek tivn ih  težav za sedaj 
n i mogoče.) Upamo, da bo K A 
T ED RA tu d i tako  postala zan i
m ive jša  in  bolj priljubljena: v  
povečanem  obsegu bo nam reč  
prostora tud i za m alo daljša raz
m išljan ja  in  za več zan im iv ih  
s tvari (uspehov in  neuspehov) 
ko t doslej.

Tako sm o s povečanim  obse
gom  lahko nam enili neka j pro
stora tud i našim  srednješolcem , 
da bi se tako lahko bolje sezna
n ili z  ž iv ljen jem  in  delom  svo jih  
tovarišev z  drugih  šol in  da bi 
ka j več vedeli o m ariborskih  
v iš jih  šolah, kakšn i so pogoji š tu - 
diranja v  M ariboru, ka j in  kako  
lahko študirajo.

Mnogo več pozornosti bomo 
posvetili tu d i našim  kolegom - 
Studentom , k i so v  rednem  d e
lovnem  razm erju. P redvsem  pa 
bomo ob javlja li več objav šol, 
uprave šol nam  bodo v  tem  ve r
je tno  bolj pom agale kakor v  lan
skem  šolskem  letu.

N ajbolj pa je  bilo neurejeno do 
sedaj pobiranje naročnine. Z dru 
ženja  Z veze študen tov po posa
m ezn ih  šolah te  svo je naloge 
nam reč niso najbolje opravljala. 
Po sk lepu  odbora Z veze  študen 
tov  m ariborskih  visokošolskih  
zavodov so organizacije na posa
m ezn ih  šolah dolžne pobirati in  
zbra ti naročnino. K ako naj to 
opravijo, je  bilo prepuščeno  
združen jem , priporočili smo jim  
pa, naj to opravijo  ob vpisu.

Ob začetku  šolskega leta pa . . .  
vse  najboljše.

dem ija. Število študentov  pada 
in  ras te  hk ra ti. Vse več nas je, ki 
štud iram o v M ariboru, vpis v no
ve le tn ike  pa se počasi bliža od 
p revelik ih  k norm aln im  štev il
kam .

Na Višji komercialni šoli se je
vpisalo v  p rv i sem ester 1959/60 
130 redn ih  in 671 izrednih  š tu 
dentov, naslednje leto  177 redn ih  
in 504 izrednih, letos pa se je  p r i
javilo  136 redn ih  in 289 izrednih 
te r  35 neopredeljen ih  slušateljev. 
Za kand idate  b rez po trebne p red 
hodne izobrazbe je  D elavska u n i
verza organizirala sistem atično 
p rip ra v lja n je  na sprejem ne izpi
te. V jun ijskem  roku  so k an d i
dati, k i so padli iz enega p red 
m eta, im eli pravico  d6 poprav
n ih  izpitov v septem bru. Tako je  
od 148 opravilo sprejem ni izpit 
37 kandidatov , četudi jih  je  18 
imelo popravne izpite — 9 iz m a
tem atike, 3 iz geografije, 3 iz slo
venskega, 3 pa iz tu jega jezika. 
Edino na te j šoli so im eli sp re
jem ne izpite v  dveh  rok ih  — ju 
n ija  in  septem bra. P rav  tako so 
razpisali tu d i naknadn i vpis.

Tudi na Višji pravni šoli so se 
kand ida ti lahko p rip rav lja li na 
sprejem ne izpite na sem inarjih  
D elavske univerze. L ani so im eli 
22 redn ih  študentov, izrednih  
249, letos im ajo nekaj več redn ih  
— 24 — a sam o okrog 90 izred
nih, če upoštevam o sam o p rijave  
za vpis. Od teh  je  28 kandidatov 
položilo sp rejem ne izpite, četudi 
se jih  je  p rijav ilo  čez 100. Tudi 
v »lanski generaciji« je  bilo 33 
slušateljev , ki so opravili sp re
jem ne izpite.

Na Višji tehnični šoli se je  le 
tos močno zm anjšalo število  iz
redn ih  slušateljev . Vzrok bo v e r
je tno  v  poostrenih  pogojih za 
sprejem , saj letos ne sprejem ajo  
več neposredno tistih , k i so kon
čali m ojstrsko šolo, am pak m o
ra jo  tud i ti oprav iti sprejem ni 
izpit. Razen tega so sedaj že vsi, 
k i so m enili, da bodo z lahkoto 
p rišli do diplom e, ugotovili, da 
zah teva ta  šola izredno in tenzi
ven, resen štud ij. M očan fak to r 
pom eni p rav  gotovo tud i to, da 
bodo m orali letos izredni š tu 
den ti sam i nositi brem e tistih  
stroškov, ki jih  im a šola zaradi 
njih.

Tako se je  p ri p rvem  vpisova
n ju  v  le tn i sem ester 1959/60 vpi
salo 166 redn ih  slušateljev , v 
zim ski sem ester 1960/61 211 red 
n ih  in 745 izrednih, letos pa 161 
rednih  in 159 izrednih  slu ša te
ljev. P ri tem  im ajo na tek stil

nem  oddelku sam o 10 redn ih  in 
8 izrednih, k ljub  tem u da ima 
M aribor zelo močno tekstilno  in 
dustrijo  in da so letos diplom i
ra li šele p rv i tekstiln i inženirji!

Maribor 15. IX. 1961 Prvi diplomanti
Prvih pet študentov na najsta

rejši mariborski višji šoli je 
uspešno diplomiralo — Večina 
absolventov bo dovršila študij

(Nadaljevanje na 3. strani")

Na Višji agronomski šoli je
sprejem ne izpite opravilo  od 36 
kandidatov  k a r  23 študentov. Na 
izpite so se p rip rav lja li sami, po
tem  pa še en k ra t p redelali vso 
snov pod vodstvom  profesorjev  
VAŠ. L ani so im eli 97 redn ih  in 
147 izrednih  študentov, letos pa 
bo novih redn ih  kak ih  78, izred
n ih  pa približno 105.

Višja stomatološka šola je  ed i
na, k je r  je  več redn ih  kot izred
n ih  slušateljev. Tako so im eli la 
ni 96 redn ih  in  74 izrednih, letos

Foto: Smiljan Pušenjak
pa 80 rednih  in  35 izrednih. S pre
jem ni izpit je  dovolil vpis samo 
5 od 20 lansk ih  kandidatov, letos 
pa celo samo trem  od 20 p rijav 
ljenih. D elavska un iverza sem i
na rja  za p rip ra v lja n je  na sp re
jem ne izpite ni p rired ila , k e r je  
bilo prem alo  kandidatov.

O Pedagoški akademiji bomo 
pisali posebej. Za zdaj še k ra tek  
pregled:
L eto  V K S V TS V PS  VAS VSS PA
1959/60 801 166 — — — _
1960/61 681 956 271 244 170 —
1961/62 460 320 114 c a .  183 115 ca . 400

Na svoji prvi seji je začasna 
uprava sveta izvolila za svojega 
začasnega predstojnika tov. Ti
neta Laha, za začasnega tajnika 
pa tov. Venturinija.

V svoje vrste je sprejelo Zdru
ženje tudi novo ustanovljeno 
Pedagoško akademijo. Izdelalo 
je tudi predlog finančnega na
črta, razpisalo štiri službena m e
sta in Imenovalo komisijo za iz
delavo predloga statuta Združe
nja, ki jo bo vodil direktor višje 
pravne šole tov. Venturini.

Zvone Tržan pred komisijo na zunanjetrgovinskem oddelku

Form iranje Združenja
28. avgusta 1961 so se zbrali 

direktorji mariborskih višjih šol 
na prvi sestanek začasne uprave 
Združenja mariborskih visoko
šolskih zavodov. Združenje se 
namreč še ne more dokončno 
formirati, ker še niso znani vsi 
člani sveta združenja. Svoje 
predstavnike mora še imenovati 
Izvršni svet LRS, prav tako

OLO Maribor. Tudi uprave in 
sveti šol imenujejo svoje pred
stavnike, študentje pa bodo iz
volili svoje predstavnike na po
sebni konferenci, na kateri bo za
stopalo vsako šolo po 5 delega
tov, po delegatskem sistemu. Iz
voljena trojica je lahko tudi iz 
vrst študentov, ki se ne udeležu
jejo te konference.
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K A T E D R A  K  d e l a  NAŠIH ORGANIZACIJ

_j; MIŠ BI SLIŠAL . . .
. . .  ali zakaj mariborski štu
dentje nimamo študentske za

druge in še kaj drugega
Za tišino v Odboru Z Š J  m aribor
sk ih  visokošolskih  zavodov ve r 
je tno  počitnice ne m orejo biti 
edino opravičilo. Sicer je  res: 
člani Odbora m orajo tud i š tu d i
rati — toda ka j je  z  ustanovitv ijo  
študen tske  zadruge, organizira
n jem  in  pripravo raznih preda
vanj, sem inarjev, s pregledi in  
prošnjam i za bivanje študen tov  
v  dom ovih, n jihovo prehrano, 
z  organiziranjem  prired itev za 
ku ltu rno  izž iv lja n je  študentov, 
obdelovanjem  m ateriala z dveh  
posvetovan j itd. R azen štu d en 
tov , k i sodelujejo pri »Katedri«, 
je  le redko kdo zašel v  prostore 
Odbora in  v  te j zvezi karko li na 
redil.

Tako pa razen udeležbe na 
prostovoljn ih  m lad insk ih  delov
n ih  akcijah  na avtom obilsk i cesti 
in  udeležbe na treh  m ednarodnih  
sem inarjih  — nism o opazili n i
česar.

N ajbolje bi ponazorili tišino v 
odboru s prim erom : dogovorjeno  
je  bilo, da bo neka j na jbo ljših  
študen tov-brigad irjev  in  drugih  
p ersp ek tivn ih  delavcev za delo v  
študen tsk i organizaciji odšlo na  
sem inar Z veze študentov, k i je  
vsako leto v A nkaranu.

N iti štab brigade n iti Odbor 
nista storila ka j več, kot ostala 
pri dogovoru . . .

V  »eri« brigade bi težko  kdo 
zvedel, »kdo pije, kdo plača«, kot 
prav i lep slovenski pregovor. 
Brigada na j bi bila le realiziran  
Odborov sk lep  in  ji je  odbor tudi 
nam enil mnogo denarja. Ko pa 
je  hotel eden od članov Odbora 
zvede ti za finančni položaj O d
bora z  ozirom  na sredstva, k i so 
bila v  brigadi, tega ni m ogel do
seči, ker kom andanta  in  ostalih  
članov štaba že strašno dolgo, 
dolgo ni bilo v  prostore Odbora.

Tako so bile te  počitnice res 
počitnice.

K andida ta  za »Razgovor ob 
dveh« sem to k ra t čakal v re s ta 
v rac iji Soči. N ekaj m inut čez dve 
je  p rišel Trnjanin Esad, s ta r  24 
let, dom a iz P rijedora. V L ju b lja 
ni je  obiskoval srednjo  šolo p a 
p irne  stroke, ven d ar je  zarad i fi
nančnih  težav ni končal. Po 
uspešno opravljenem  sprejem 
nem  izpitu se je  vpisal na VTŠ 
— kem ijski oddelek.

V.: K ako si izkoristil letošnje 
počitnice?

O.: Na VTS imamo obvezno 
dvomesečno prakso. Če ne opra
viš prakse, ne moreš polagati 
diplome. Polovico prakse sem

Trnjanin Esad: »Stanujem v ho
telu . . . «

opravil v podjetju Keramika v 
Prijedoru, kjer sem tudi štipen
dist. Ostali čas sem izrabil za po-

Podobnih neizpolnjenih  sk le 
pov je  bilo več.

V erjetno izp iti za te  in  podob
ne stvari ne bi sm eli biti ovira, 
zlasti če postavim o, da bi bila za 
organiziranje skoraj vsega tega 
potrebna le ena ura na dan . . .

Da bo torej Odbor izpolnil vse, 
kar je  sk len il, bo potrebno zelo, 
zelo pridno d e la ti . . .

V. G.

Uspešna brigada
U darn istvo , sp e c ia ln a  p o h v a la , Traik1 re v o lu c i je .

Ko smo se zanim ali p ri vod
stv ih  Združenj študentov na šo
lah, kaj je  Z druženje delalo v 
času m ed izidom m ajske in okto-

Kaj je novega po svetu?

brske številke »Katedre«, ni n ih 
če mogel kaj točnega odgovoriti. 
Vsakdo pa je  om enil brigado. Se
veda, b rigada je  izredno uspešno 
oprav ila  svojo nalogo k ljub  te 
mu, da naše brigade štab  naselja  
ni več pričakoval in je  zato ni 
dočakal p rip rav ljen . Z arad i tega 
v prv i dekadi ni moglo p rav  za
živeti delo kom isij, k er smo ves 
prosti čas m orali nam eniti u re 
ja n ju  svojih živ ljen jsk ih  pogo
jev.

Poročilo štaba brigade pravi, 
da so k ljub  tem u:

0 im eli 21 političnih p red a
vanj,

0 oktet, rec ita to rsk i in foto
grafsk i krožek,
0 prired ili tri taborne ognje in 

16 plesov,
0 sodelovali p ri 10 lite rarn ih  

večerih  in 6 drugih  k u ltu rn ih  n a
stopih,

0 odigrali 8 nogom etnih te 
kem,

0 p e tk ra t nastopili v nam iz
nem  tenisu,

0 osem krat nastopili v košar
ki,

2 x  POSVETOVANJE
Split

V S plitu  so se 19. in 20. sep
tem bra zbrali p redstavn ik i višjih  
šol ekonom skega značaja na svo
je  prvo posvetovanje. Udeležile 
so se ga vse šole s tega področja, 
četudi jih  je  v zadnjem  času 
vedno več.

D irektor m ariborske VKŠ prof. 
T ine L ah  je  v svojem  govoru po
sredoval nekaj izkušenj iz dose
danjega dela m ariborske VKŠ,

| pripovedoval je  o njenem  kon
ceptu in o povezovanju teorije  s 
prakso, ko t si to zam išlja in u res
ničuje ta  šola. R azprava je  vzbu
dila toliko pozornosti, da bomo 
najb rž  že v prihodn ji številk i 
lahko poročali o obiskih z d ru 
gih ekonom skih v išjih  šol m ari
borski VKŠ.

K er nobena šola še nim a po
sebnih trad icij (m ariborska VKŠ 
je d ruga n a js ta re jša  taka šola) in |

Vizjak, absolvent m ariborske 
Višje kom ercialne šole).

Udeležba ni bila najboljša ; 
verje tno  je  bil k riv  tega dokaj 
neugoden čas: jun ijsk i izpitni
roki. P ri udeležbi bi om enili še 
to, da se tega posvetovanja niso 
udeležili n iti vsi p redstavnik i 
m ariborsk ih  v išjih  šol.

Uvodno poročilo je  imel Blaško 
Jovanovič, podpredsednik od
bora Zveze študentov  beograj-

čitnice pri raznih sorodnikih in 
seveda za — študij.

V.: K oliko izpitov si že opravil 
in koliko jih  je še pred  teboj?

O.: Do sedaj imam za seboj že 
matematiko I. in II., fiziko I. in 
II., tehniško risanje ter anorgan
sko kemijo I. Pripravljam se na 
anorgansko kemijo II, matema
tiko, kemijo in mogoče še kaj 
lažjega.

V.: Si zadovoljen z načinom
štud ija  na VTŠ?

O.: Predavanja so dobra, le 
skript ne dobimo pravočasno. V 
drugem semestru smo imeli 43 
ur tedensko predavanj in vaj. V 
šoli smo dopoldne in popoldne, 
tako da skoraj ni časa za reden 
študij.

V.: Im aš mogoče kakšne po
sebne problem e in težave v M a
riboru?

O.: Stanovanje in hrana. Prejš
nji stanodajalec je zahteval, naj 
plačam stanovanje tudi čez počit
nice, čeprav sem bil ves čas od
soten. Ker na tak predlog nisem  
pristal, sem sedaj brez stanova
nja. Zasilno prenočujem v hotelu, 
a tega ne bom zmogel dolgo, ker 
je prenočišče drago.

V.: K aj pa izvenštudijsko
udejstvovanje?

O.: Za to skoraj nimam proste
ga časa. Zanimam se za nogomet 
in sem zelo vesel, da je Maribor 
prišel v drugo zvezno ligo. Če ne 
bo vstopnina za študente tako 
visoka, bom na tekmah stalen 
gost. Največ prostega časa — ko
likor ga imam — porabim za po
čitek, kar je ob slabi mariborski 
hrani najbolj koristno . . .

Delegati na I. posvetovanju študentov višjih  šol Jugoslavije

zaradi po trebe po izm enjavi iz
kušenj, je  bila fo rm irana S talna 
konferenca v išjih  ekonom skih šol 
Jugoslav ije pod predsedstvom  
d irek to rja  VEKŠ iz Beograda 
prof. Raduloviča. N aslednje po
svetovanje bo sklicano m arca 
prihodnjega le ta  v Beogradu, 
k je r bodo obravnavali vp rašan je  
učnih načrtov in pedagoških p r i
jemov. M ariborska VKŠ m ora 
p rip rav iti re fe ra t o povezovanju 
šolskega dela s prakso.

M aribor
24. in 25. ju n ija  je  bilo v Domu 

JL A  v M ariboru I. posvetovanje 
študentov  v išjih  šol Jugoslavije. 
Udeležilo se ga je  okrog 40 p red 
stavnikov jugoslovanskih višjih  
šol.

To posvetovanje novoustanov
ljen ih  v išjih  šol — skoraj vse so 
bile ustanovljene v le tih  1959 ali 
1960 — je  organiziral odbor Zve
ze študentov  v M ariboru. Izre
čena m isel vseh delegatov je  bila, 
da je  bilo:
0 posvetovanje nu jno po treb 

no;
0 in izredno dobro organizira

no (organizacijo je  vodil F ran jo

skih v išjih  šol (ta odbor je p rav  
tako pom agal p ri organizaciji). 
Poročilo je razdelil na šest po
glavij:

1. vloga in pom en višjega šol
stva v razvoju sodobnega gospo
darstva  ;

2. družbeno u p rav ljan je  na v iš
jih  šolah;

3. p redavate lji in finansiran je  
šol;

4. problem  nadaljn jega štud ija  
in s ta tus diplom antov;

5. m ateria lna  oskrba in zd rav
stvena zaščita študentov;

6. organizacijska v p rašan ja  v 
Zvezi študentov  glede na študen 
te  na v išjih  šolah.

D vodnevna razp rava je  poka
zala, da je  problem ov in težav v 
organizacijah šol in v Zvezi š tu 
dentov zelo mnogo. Šole so rasle  
naglo kot gobe po dežju, tako  da 
adm in istra tivna organizacija te 
m u razvoju seveda ni mogla po
polnom a slediti.

Vse predloge in  sklepe tega 
posvetovanja bo organizator po
slal vsem  višjim  šolam  in za in te
resiran im  družbenim  organom .

U deleženci so m ed drugim  
predlagali, da bi o rganizirali šir-

0 sodelovali p ri treh  tekm ova
n jih  v lahk i atletik i,

0 šestk ra t tekm ovali v roko
metu,

ф  se tr ik ra t pom erili v odbojki,
0  sodelovali na 5 šahovskih 

tekm ovanjih  in
0 tr ik ra t so b rigad irji tudi 

streljali.
B rigadna konferenca je  zase

dala š tirik ra t, b rigada pa je  im e
la pet sestankov. Č etnih konfe
renc je  bilo 12, enako je  bilo tud i 
število štabn ih  sej. Č lani ZK so 
se sestali š tirik ra t.

Razen tega m oram o om eniti še 
to, da je  40 naših  b rigad irjev  
obiskovalo tečaj za vožnjo z m o
pedom  (od k a te rih  jih  je  položilo 
izpit 19); na tečaj za vožnjo s tež
jim i m otorji se je  p rijav ilo  30 
b rigad irjev , od k a te rih  pa je  le 
eden položil izpit.

R adioam aterski tečaj so obi
skovali trije , fotoam aterskega 
pa 15 brigad irjev . Za vse, ki so 
želeli sodelovati p ri g radbeno- 
m aketarskem  tečaju , pa ni bilo 
n iti dovolj m ateria la  in orodja!

Izdali smo tr i  številke sten 
skega časopisa »M ladost v b r i
gadi« in kot edina b rigada v n a 
šem naselju  posebno številko n a 
še »Katedre«! 25. ju lija  je  bila 
odprta  likovna razstava, na k a 
teri so razstav lja li svoja dela sa
mo naši brigad irji. Ta razstava 
bi m orala kasneje  b iti tud i v M a
riboru, v e n d a r . . .

B rigade niso sestav ljali samo 
študen tje  m ariborsk ih  v išjih  šol, 
tem več tud i 16 m ariborsk ih  m la
dincev iz sredn jih  in strokovnih  
šol. P rija v  študentov  je  bilo si
cer dovolj, vendar je  nekaj k an 
didatov odpadlo p ri zdravniškem  
pregledu, nekaj pa iz drugih  
vzrokov. Tako je od 76 p rija v lje 
n ih z VKŠ odšlo vsega 43 b riga
d irjev  (kar je  še vedno daleč n a j
več), od 27 p rijav ljen ih  »tehni
kov« 21, od 33 p rijav ljen ih  »sto
matologov« sam o 15, od 17 »agro
nomov« 11. »pravnika« 'pa sta  b i
la dva (p rijav ljen i trije).

Za lepe uspehe naše brigade 
p ri delu na tras i (povprečen od
sto tek  izpolnjevanja norm e — 
160%) in pri dejavnosti v osta.- 
lem  času (naš oktet je  na p rim er 
osvojil prvo m esto na conskem  
tekm ovanju , cela v rs ta  naših 
b rigad irjev  se je uv rstila  v r e 
prezentanco naselja  itd.) je g lav
ni štab  podelil naši b rigad i n a 
slednja p riznan ja: b rigada je  bila 
proglašena za udarno, dobila je 
specialno pohvalo in je  bila 
uspešna tud i v tekm ovan ju  v 
čast 20. obletnice socialistične 
revolucije — osvojila je  Trak re
volucije. Število udarn išk ih  
značk, k i jih  sme podeliti štab  
brigade, ni bilo dovoljno, zato je  
b rigadna konferenca im ela zelo 
težko stališče, ko je  m orala zbrati 
im ena udarn ikov . Tudi število 
pohval glavnega štaba je  bilo 
zelo m alo in je  zato štab  brigade 
podeli) še 17 pohval štaba  b ri
gade. U darn ik i so naslednji b r i
gadirji:

ф  iz  VTŠ: S lavko Rot, R ado
van Kovačevič, Bogdan L ulik  in 
Irena  Gerbič;

0  iz VKŠ: Jože Legat, Z inka 
Šušteršič, Janez Ciman, Janez 
Sodja, Š tefan  Škrilec, Ivan  Živ
ko in T ibor Sapač;

0  iz VAŠ: D arko Sedm ak, 
Alojz P lan tarič , R atom ir Boko- 
vič, M iroslav Bondič in  Stevo 
Jovanovič;

0 iz VSŠ: E rika Breznik, S tan 
ko G rasselli, Jože Ban in M aks 
Božnik.

Izmed srednješolcev pa je  po
stal udarn ik  M arjan  Špegelj, 
d ijak  Ekonom ske sredn je  šole.

še posvetovanje s sodelovanjem  
zveznih, republišk ih  in ok rajn ih  
organov za šolstvo in  vsem i u p ra 
vam i šol. Posvetovanje bi naj b i
lo na željo vseh v M ariboru.
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Ob seminarju VKŠ
NOVA OBLIKA DEJAVNOSTI

V skladu z ugotovitvijo, da 
imajo podjetja precej težav pri 
sestavljanju novih pravilnikov o 
delitvi čistega dohodka in o de
litvi osebnih dohodkov, je odde
lek za gospodarsko svetovanje in 
izobraževanje kadrov na Višji 
komercialni šoli v  Mariboru sk le
nil prirediti vrsto seminarjev o 
teh dveh temah.

Konec septembra smo obiskali 
tak seminar na Železničarskem  
domu na Pohorju. Zal smo prišli 
ob nepravem času — popoldne, 
ki je bilo namenjeno bolj indi
vidualnemu delu, medtem ko so 
predavanja vsak dan od 8. do
14. ure. Predavala sta profesorja 
VKS Ciril Miki in dr. Janez N e
mec.

Prof. dr. Nemec je takole za
dostil naši radovednosti:

»Doslej smo imeli že 3 sem i
narje v Mariboru, enega v  No
vem mestu, enega v Ljubljani in 
zdaj tega na Pohorju. Razen te
ga smo pomagali pri izvedbi ta
kega seminarja v Murski Soboti, 
s tem da smo tamkajšnjemu Za
vodu za napredek produktiv
nosti del dali na razpolago skrip
ta. Vsak udeleženec seminarja 
namreč dobi skripta, ki služijo 
kot tem elj razprave.

Doslej je šlo skozi naše sem i
narje preko 600 ljudi iz več kot 
400 podjetij. Seminar traja na 
vadno tri dni, prva dva dneva 
sta namenjena predavanju, tretji 
dan pa odgovarjava na vpraša
nja, da tako skupno rešujemo 
konkretne probleme v podjetjih. 
Bistvo naših predavanj je nam
reč praktičen prikaz različnih 
oblik pravilnikov o delitvi čiste
ga dohodka in o delitvi osebnih 
dohodkov. Poskušava jim prika
zati praktične rešitve, ki so, vsaj 
delno, že preizkušene.

Na koncu izvedemo vedno an
keto, kjer poleg običajnih stati
stičnih podatkov zahtevamo tudi 
konkretne odgovore o tem, ko
liko so pridobili, kakšna so skrip
ta in koliko so razumeli.«

Pogledali smo nekaj anketnih 
listov. Odgovori so si presenet
ljivo podobni, po vsebini pa po
vsem  enaki. Vsi udeleženci so 
izredno zadovoljni in si še želijo 
takšnih seminarjev.

»Največ problemov nam daje 
pisana struktura poslušalcev. 
Prihajajo namreč ljudje z naj- 
različnnejšo izobrazbo in z raz
ličnih delovnnih mest. Večino 
res predstavljajo računovodje, 
vendar sedijo z njimi skupaj tudi 
drugi — sekretarji podjetij, funk
cionarji delavskih svetov itd. Po
skušamo se jim prilagoditi, ven
dar je to precej težko. Zal jih ne 
moremo ločiti po skupinah ali 
prirejati seminarje posebej za 
računovodje, posebej za funk
cionarje delavskih svetov ipd., 
ker bi jih bilo potem premalo. 
Ločimo jih edino v toliko, da po
sebej predavamo za industrijo, 
posebej za trgovino, posebej za 
gostinstvo, posebej za gradbeni
štvo in posebej za obrt,« je kon
čal prof. dr. Nemec. Mm

V SRBIJI:

Prvi študentski kreditni fond
1. ok tobra 1961 le ta  so uvedli 

na vseh faku lte tah , visokih in 
v išjih  šolah v HR S rb iji štud ij na 
kred it. S tem  bo le ta  1953 osno
vani posojilni fond študentov  
beograjske un iverze prenehal 
delovati. V 8 le tih  svojega delo
van ja  je  fond posodil več kot
61.000 študentom  213,416.000 d i
narjev , k a r  pom eni povprečno 
preko 20.000 d in  na študenta . Te 
vsote so študen ti delno že vrnili, 
delom a jih  še vračajo , delom a pa 
so jih  — pozabili. A bsolventi so 
se po diplom i zaposlili in  — izgi
nili, ne da bi se zm enili za opo
zorila posojilnega fonda. Tako so 
nastali večni dolžniki, k i pa jih  
v novem  sistem u študentsk ih  
kred itov  gotovo ne bo.
KDO BO LAHKO DOBIL 
POSOJILO?

Od oktobra bo na beograjski 
un iverzi deloval R epubliški po
sojiln i fond. K ot p re tek la  le ta  je 
tu d i sedaj p risk rbel denar v zne
sku 150,000.000 d inarjev  Izvršni 
svet LR Srbije. Za razliko  od 
prejšn jega načina finansiran ja  
bodo sedaj lahko dobili posojila 
štu d en tje  vseh faku lte t, visokih 
in v išjih  šol na te rito riju  LR 
Srbije. T akšna razdelitev  fonda 
je  nas ta la  zaradi zelo razširjene 
m reže visokih šol v tej republiki.

Fond bo vodil up ravn i odbor, 
k i ga sestav ljajo  p redstavn ik i 
posam eznih fak u lte t in  v išjih  šol. 
V posam eznih m estih  izven Beo
grada bodo ustanovili posebne 
kom isije. Š tu d en tje  bodo prošn je 
skupaj s potrd ilom  o im ovinskem  
stan ju  dostav lja li u p ravnem u od
boru, k i bo odločal o dodelitvi 
k red ita  v soglasju s kom isijam i 
za m ateria lna  v p rašan ja  na po
sam eznih faku lte tah .

Izdelali so tu d i poseben p rav il
n ik  o tem, kdo im a pravico do 
k red ita :

#  k red it lahko  dobijo redni 
š tuden tje  vseh tre h  stopenj, če 
izpolnjujejo šolske pogoje;

#  pogoji so: redn i študen tje  
p rvega le tn ika  m orajo im eti red 
no vpisan  p rv i ozirom a drugi se
m ester;

#  redni š tu d en tje  osta lih  le t
nikov m orajo im eti oprav ljene 
vse izpite, določene s sta tu tom ;

#  redn i študen tje , k i ponav
lja jo  letn ik , lahko  dobijo kred it, 
če im ajo oprav ljen i vsaj dve 
tre tjin i izpitov, s tem  da ostale 
izpite opravijo  najpozneje do 
m eseca feb ru arja ;

ф  absolventi lahko dobijo k re 
dit, če im ajo oprav ljeno  vsaj po
lovico izpitov iz zadnjega le tn i
ka;

ф  š tuden tje  tre t je  stopnje la h 
ko dobijo k red it samo za čas, ki 
je  p redpisan  za tra ja n je  p red a
vanj, in  to če niso v delovnem  
razm erju , ali če n jihov m esečni 
dohodek ne presega 25.000 d in a r
jev.

S takšn im  k red itiran jem  je  
omogočena pomoč res samo tis tim  
študentom , k i zares delajo  in že

lijo, štud ij čim preje dokončati te r 
postati dobri strokovnjaki. S tem  
da dobi kredit, š tuden t p ravza
p rav  živi na račun  svojih bodo
čih dohodkov, od ka terih  bo od
plačeval k red it v določenih ro 
k ih  in v zneskih, ki bodo odvisni 
od v rs te  in v išine posojila.
OD 10.000 DO 18.000 MESEČNO

Š tu d en tje  bodo k red ite  dobi
vali v m esečnih zneskih, ali pa 
celotno vsoto hk rati. Povprečno 
m esečni znesek bo za redne š tu 
dente 10.000 dinarjev , za absol
ven te pa 15.000 d inarjev . Iz je 
m om a bodo dobili k red ite  tud i 
tisti, k i p rejem ajo  štipendije, s 
tem  da skupen znesek posojila 
in štipendije  ne sme presegati
18.000 d inarjev .

Ce upoštevam o, da po trebuje 
beograjski š tuden t povprečno 
8100 d inarjev  mesečno (v M ari-

slabšali n iti v svojem  zaključnem  
delu — pri odplačevanju  k red i
tov.

P re je to  posojilo bo začel ko
ristn ik  v rača ti le to  dni potem, 
ko bo diplom iral. O dplačevanje 
v m esečnih obrokih  m ora b iti 
končano najpozneje v roku 10 
let. Enoodstotne obresti bodo za
čeli za računavati šele od dne, ko 
se odplačevanje dolga začne, to 
je  leto  dni po diplom i. V p rim e
ru, da š tuden t svojega dolga ne 
bi v redu  odplačeval, m u bodo 
zaračunali šestodstotne obresti, 
vendar sam o od dneva zam ude 
in sam o za zaostalo vsoto. Tako 
bodo dosegli, da š tuden t ne bo 
ostal »večni dolžnik«, da pa k ljub  
tem u ne bo drastično kaznovan 
za svojo nem arnost. 
ODPISOVANJE DOLGA

Š irina takšne  pomoči, ki jo

-УЗлХС Г

OB KONCU MESECA

boru je  ta  vsota nekoliko višja!), 
vidim o da je  m esečni k red it za
dosten za u stv a ritev  povprečne
ga standarda. Tako si bo študen t 
p risk rbel ekonom sko neodvisnost 
za časa študija.
VRAČANJE PO SO JIL, obresti 

Zelo ugodni pogoji novega si
stem a k red itira n ja  se niso po

nudi študentom  družba, dosega 
svoj v išek v odredbi, po k a te ri 
je  mogoče p reje to  posojilo tud i 
odpisati:

ф  študentom , ki končajo študij 
z odličnim  ali p rav  dobrim  uspe
hom, najpozneje do konca okto
b ra  če trtega (za š tuden te  m edi
cinske, stom atološke in  ve teri-

P r v i  d i p l o m a n t i

rala dva kandidata na oddelku  
za zunanjo  trgovino: Jasna G R- 
BAC in Branko H O RVAT. Hor
va t je  p rv i d ip lom ant iz v rst iz 
rednih študentov.

P rvi d ip lom ski izp iti 15. in  16. 
septem bra uč inku je jo  ko t izpod- 
buda vsem  absolventom  VK Š. 
Povprečno m an jka jo  vsakem u

vprečno za dobo enega semestra. 
N astane vprašanje, ali je  vzrok  
tem u  preobširen š tu d ijsk i p ro 
gram ali p rekra tka  štu d ijska  do
ba, k i jo  predvideva  zakon. P re
vladu je m nen je , da je  sedanji 
štu d ijsk i program  v celoti po tre
ben za usposobitev s tro ko vn ja 
ka, kot ga naše gospodarstvo za-

(Nadaljevanje s 1. strani)
na tej šoli decembra in januarja
— Na bančnem oddelku bo prvih 
deset diplomantov v novembru
— Preobsežen študijski program 
ali prekratka študijska doba?

2 e  uro pred d ip lom skim  izp i
tom, k i se je  začel ob devetih  
zju tra j 15. septem bra, se je  zbra
lo p rv ih  šest kandidatov s svo ji- 
nri kolegi v  šo lskem  poslopju. 
Predizpitno razpoloženje je  še 
pospeševalo izpodbujanje ko le
gov, razpravljan je o preštud ira
ni snovi, prognoze o izidu  izp itov  
in  šale na račun kandidatov, ki 
jih  je  nadlegovala trem a. N e
m irn i Z vone je  dosledno zanikal 
trem o, m ed tem  ko m u  je  levi brk

izdajalsko  d rg e ta l. . .  Tone je  
im el na sukn jiču  pripeto značko  
športnega društva  »Železničar«. 
N eki zlobni kolega ga je  dobro
nam erno opozoril na drugačno  
športno pripadnost profesorjev  
in  Tone je  za ta jil svo j klub, s 
tem  da je s potno in  tresočo roko  
spustil blestečo značko v  d isk re t
no globino svojega žepa . . .

Šest kandidatov je  opravljalo  
izp ite  dva dni. Prvega dne so d i
p lom irali Tone TU R K  na oddel
ku  za zunanjo  trgovino, Zvone  
T R Z A N  na oddelku  za zunanjo  
trgovino in  E lvino K O RELIČ  na 
oddelku  za blagovni prom et. Na 
tem  oddelku  en kandidat ni 
uspel. Drugega dne sta dip lom i-

N a  V K S  s o  se  z a č e la  r e d n a  p r e d a v a n j a  26. o k to b r a  l e ta  1959. U s ta n o v 
l j e n a  j e  b i l a  V K S  z  n a m e n o m , d a  n a š e m u  g o s p o d a r s tv u  iz šo la  s t r o k o v 
n ja k e ,  k i  b i  s e  t a k o j  p o  k o n č a n e m  š tu d i ju  a k t iv n o  v k l ju č i l i  v  p r a k s o .  
Š tu d i j  n a  t e j  š o li  j e  z  z a k o n o m  t e r m in i r a n  n a  d o b o  d v e h  le t .  P r o f e s o r j e m  
in  s lu š a te l j e m  j e  v  z a č e tn e m  s t a d i ju  p o v z ro č a lo  m n o g o  te ž a v  d e js tv o ,  d a  
se  j e  n a  t e j  š o li  z a č e la  p r v ič  v  S lo v e n i j i  u v e l j a v l j a t i  r e f o r m a  v is o k e g a  
š o ls tv a ,  k i  p re d v id e v a  d v o -  o z iro m a  t r o s to p e n j s k i  š t u d i j .  R e f o r m a  se  je  
r a z e n  te g a  n a jo č i tn e j e  p o k a z a la  v  o b v e z n ih  s e m in a r s k ih  v a ja h ,  k i  so  j i h  
o b is k o v a l i  s l u š a t e l j i  v  r a z n ih  m a r ib o r s k ih  p o d je t j ih ,  n a d a l j e  v  p o č i tn iš k ih  
p r a k s a h ,  k i  so  b i le  iz v e d e n e  n a  p o p o ln o m a  d r u g a č n i  o s n o v i  k a k o r  d o s le j ,  
v p r e d a v a n j ih  p o  » c a s e -m e to d i« , v  s a m e m  n a č in u  o p r a v l j a n j a  iz p i to v  in  
š e  v  š te v i ln ih  d r u g ih  o b l ik a h .  Z a č e tn e  te ž a v e  j e  k m a lu  p r e m a g a lo  v e l ik o  
p r iz a d e v a n je  in  15. s e p te m b r a  le to s  j e  š o la  z a č e la  n a š e m u  g o s p o d a r s tv u  
d a j a t i  p r v e  s t r o k o v n ja k e  n a  t e m  p o d r o č ju .

absolventu  dva ali tr ije  izp iti do 
diplom e. Zato je  pri absolventih  
splošen pojav, da skušajo  čim - 
prej opraviti še zadnje izp ite  in  
se nato končno in tenzivno  posve
tit i  š tu d iju  za diplomo. V m esecu  
novem bru  bo poskusila  d ip lom i
rati skupina  desetih  sluša teljev  
z bančnega oddelka. G lavnina bo 
predvidom a diplom irala decem 
bra letošnjega ali januarja  p ri
hodnjega leta. N ehote torej opa
zimo, da sluša telji ne končujejo  
s štud ijem  v predvidenem  roku, 
to je  tako j po štirih  sem estrih , 
m arveč z  diplom o zakasnijo  po

hteva. A li je  š tu d ijsk i čas torej 
vendarle prekra tek?  Zaradi na 
vedenih  argum entov je  vpraša
n je  vsekakor povsem  um estno.

15. sep tem ber 1961 pom eni p re 
lom nico v razvoju  našega m esta 
in  severovzhodne S lovenije 
sploh. P rve  v išješolske diplom e 
so podeljene. Splošno u p an je  in 
splošna že lja  je, da ni več daleč 
dan, ko bodo diplom am  tega dne 
sledile fak u lte tn e  diplom e in  ko 
se bo iz m esta ob  D ravi razvilo 
novo un iverz ite tno  središče.

S tanko  G rasselli 
M arjan  Regent

narske faku lte te  petega) leta, od 
dneva n jihovega vpisa na faku l
teto, bodo odpisali polovico p re 
je tega k red ita ;

ф  študentom , k i končajo š tu 
dij z odličnim  ali p rav  dobrim  
uspehom  najpozneje do feb ru ar
ja  prihodnjega leta, bodo odpisali 
40 odstotkov celotnega zneska;

#  študentom , ki končajo š tu 
dij z dobrim  uspehom  do oktobra, 
bodo p rav  tako odpisali 40 od
stotkov. _

Seveda bo to predstav lja lo  za 
š tuden te  zelo dobro stim ulacijo, 
naj diplom irajo v  najk ra jšem  
m ožnem  roku; razen tega jim  bo 
diplom a g aran tira la  strokovnost, 
saj bodo lahko dobili k red it sa
mo dobri d ijaki, k i bodo tud i 
im eli m ožnost odpisa kred ita . 
Tako bo popolnom a zanesljivo, 
da ne bo m ed tistim i, ki bodo 
končali štud ij na kred it, nobene
ga takega, k i bi d ip lom iral »na 
srečo«.

Z anim iv je  tu d i postopek p ri 
sk lepanju  pogodb in izplačilu po
sojil. Podobno kot p ri potrošni
ških k red itih , so tud i študentom  
potrebni »žiranti«. To so lahko 
s ta rš i študenta , ali pa k a te ra  d ru 
ga pravno  in m ateria lno  sposob
na oseba. Prosilec m ora predlo
žiti seveda indeks in z n jim  do
kazati, da je  dober študent. Zato 
b i lahko rekli, da m u je  p rav  
tako indeks tu d i — žirant.

P rired il b. v.

ZANIM IVA  
PREDAVANJA

REPUBLIŠKI SEMINAR 
OKRAJNIH CENTROV 

MŠ KLUBOV OZN V SEČI
Organizacija Z druženih  na

rodov v  L R S  je  zajela precejš
n je  število  m ladih, resnih lju 
di, k i z  zan im anjem  sprem 
ljajo notranjo  in  m ednarodno  
politiko.

K lubi OZN v S loveniji bodo 
postali letos sam ostojne organi
zacije, k a r  bo tu d i form alno po
trd ilo  njihovo pom em bnost. Na 
sem inarju , ki je  tra ja l od 17. do
25. septem bra, so se zvrstili pred  
m ladim i poslušalci naši ugledni 
politični delavci in znanstveniki. 
35 m ladincev ozirom a študentov 
iz vseh ok rajn ih  centrov LRS in 
5 tu jih  študentov, ki štud ira jo  v 
L jubljan i, je  sprem ljalo  dnevni 
red  sem inarja , izpopolnjenega s 
p redavan ji iz najrazlične jših  
področij m ednarodne politike. 
Med sem inarjem  se je  p redvideni 
p rogram  dela nekoliko m enjal, 
k e r  so bili nekateri p redavate lji 
zadržani.

P redavan ja  so bila res zanim i
va; citiram o naj nekaj naslovov 
p redavan j in  im en p redavate
ljev: dr. Jože Potrč — Etika, este
tika  in  m orala, Drago Košmrlj 
— N eangažirane države v  OZN, 
Bogdan Capuder — Izvenblokov- 
ske dežele v  sodobnem  svetu, 
Jože Hartman — T rin a js ti kon
gres ISMUN, ing. Čopič — M ed
narodna atom ska agencija, dok
tor Janez Peterlin — M ednarod
no pravo in  socializem in Erik 
Slatner — M ednarodna akcija  
pro ti gladu.

Iz m ariborskega okraja je  bilo 
na sem inarju  6 p redstavn ikov , ki 
so se vrn ili z nalogo, da bodo čim  
bolj poživ ili delo na tem  zan im i
vem  področju. M ladinski š tu 
d en tsk i klub i bodo izvolili dva  
predstavn ika , k i bosta skrbela  
za povezovanje s pododborom  
kluba OZN v  M ariboru. M ari
borski študen ti si bodo m orali 
organizirati svojo štud ijsko  gru
po, k i bo pomagala p ionirskim  in  
m lad insk im  k lubom  pri n jih o 
vem  delu s predavanji ali z m a 
terialno pom očjo, ko likor bodo 
im eli sredstev na razpolago.

Ivo Š trak l
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Kako, o čem pišejo srednješolci?
Tokra t smo poizvedeli, kako je  

s srednješolskim i literarnim i gla
sili. Radovedni sm o bili, kakšne  
tem a tike  se lotevajo in  kako  re
šu je jo  svojo željo po izražanju. 
Seveda  nism o raziskovali teh  
glasil za neka j let nazaj, tem več  
sm o pregledali tista, k i so izšla 
v drugem  sem estru  lanskega  
leta.

N ajprej sem  se podala na I. 
g i m n a z i j o .  S im patična Sim ona  
Kovačec, k i se tud i sam a  uspešno 
u kvarja  s p isanjem , m i je  pri
skrbela  lansko tre tjo  in  četrto  
štev ilko  šolskega glasila » M la d a  
m is e l« .  Naslovna stran, z  izred 
no moderno, skoraj kubistično 
risbo, je  tako j pritegnila  m ojo  
pozornost.

Tretja  š tevilka  glasila je  bila 
posvečena 20. obletnici v s ta je  — 
aktualno. Vsebina je  raznovrst
na in  priča o tem , k je  vse se u d e j
s tvu je jo  dijaki. V rstijo  se: n a j
prej prim eren uvod, nato poro
čilo o ob isku  d ijakov 1. gim na
zije  vrstn ikom  na Ravnah, šport
no poročilo itd. Nato šele sledijo  
razni literarni prispevk i v  ve r 
z ih  in  prozi. O bravnavajo pred 
vsem  ljubezenska  čustva, svoje  
k o n flik te  s soljudm i; zanim ivo  
je  tudi, kako  rešujejo lastne ž iv 
ljen jske  problem e. Včasih je  p ri
povedovanje precej nedoživeto, 
kar  se vidi po tem , da avtor p ri
povedu je  neprizadeto tam , kjer  
nas zanim a predvsem  njegovo  
reagiranje na določen dogodek 
(»Zakaj?«). — Z adnja š tevilka  v  
lanskem  šolskem  le tu  je  p red 
stavlja la  prijetno  presenečenje 
in  osvežitev. Razen običajnih se
s ta vko v  sem  opazila še tri, k i so 
m e presenetili. To sta bila p re
voda dveh  pesm i nem škega ro
m an tika  H. Heinea in  francoske
ga m odernista  P. Verlainea ter  
travestija  na A škerčevega M ej
n ika . T ravestija  je  prav zanim iva  
zaradi dom iselnosti, s katero je  
avtorica prenesla novo  vsebino 
v stari okvir.

D ovolim  si še k ratko  pripom 
bo na koncu: ne bi bilo napačno, 
če bi im eli v glasilu še posebno 
šaljivo  stran. Mogoče bi jo izpo l
nil i s kroniko  ali pa kako druga
če. In  še nečesa sem  pogrešala — 
ilustracije. L ist bi bil lahko m no
go bolj zanim iv, če bi v  prihod
n je to dvo je uvedli.

Na II. g i m n a z i j i  poskušajo  
s hum orističn im  listom . Im enuje  
se »М АХ1«. Njegova posebnost: 
objavlja jo  tud i karikature. V  
š tu d ijsk i kn jižn ic i sem  dobila 2. 
in  3. številko , prva letošnja pa je  
napovedana za 1. oktober.

» M a x i«  izredno živahno opi
suje ž iv ljen je  na šoli. Zdi se nam, 
da smo sam i v  vrvežu , sredi do
godkov. Je pravzaprav alm anah  
lanskega 3. b, torej letošnjega
4. b razreda. Predstavlja  nam  
člane tega ko lek tiva  ko t dijake, 
športn ike, ku ltu rn ike  itd., ne za 
nem arja  pa tud i ostalih dogod
kov v šoli. Vsi sestavk i so nam er
no napisani v  ša ljivem  tonu, tudi

tisti, k i jim  to ne bi bilo potrebno. 
Prav to m alce u truja . T udi niso  
hum oristi še dovolj zreli, da bi 
lahko s hum orjem  napolnili vse  
glasilo — m anjka  torej neka j 
resnega. N i dvom a, saj je  treba  
tud i takem u  p isanju  odm eriti 
kako stran. Od vseh  sestavkov  
m i je  na jbo lj ugajal fan ta z ijsk i 
poblisk »Kreda«, k i je  po moči 
izražanja in  fin i ironiji nad po 
vpreč jem  ostalih člankov v listu.

Na E SŠ je  izšla do sedaj vsega  
ena š tevilka  revije  » S V E T  
M L A D I  H«. Izdali so jo  ob P re
šernovem  dnevu , 8. februarja  le 
tos, in  sklenili, da bodo ob tem  
času izhajale tud i naslednje šte 
vilke . Pobuda za delo je  prišla, 
kot m i je  povedala profesorica  
Černičeva, s strani profesorjev. 
Ti so nam reč m ed svo jim i učenci 
opazili več literarnih talentov, 
ki bi lahko prispevali svoja dela 
v literarno glasilo. Vsebinska 
razporeditev je  tu k a j spet dru 
gačna ko t v  prej om enjen ih  gla
silih: na jpre j literarni prispevk i 
v  verzih  in  prozi, nato še sestavki 
o delu na šoli, v  klubu  OZN, v tis i 
s počitn iške prakse in  delovnih  
akcij.

Značilno je  za sestavke v  tej 
reviji, da se avtorji izražajo re 
alno in  jasno, brez večje  zasa
njanosti, po čem er se razliku je jo  
od dijakov drugih šol. To bi lah
ko razum eli tako, da obiskujejo  
šolo m ladi ljud je, k i se bodo 
km alu  vk lju č ili v  ž iv ljen je  in

Že dolgo časa opažamo pri ra
d ijsk i postaji M aribor zelo po
m a n jk ljivo  program sko politiko. 
Vsak dan se vrstijo  v  istem  času 
vedno iste  oddaje, po istem  v r s t
nem  redu in  po isti šabloni, od 
»Slovenskih solistov pred m ikro 
fonom « do »Pisane palete«, da 
potem  m orda »zaide« v program  
kaka nova oddaj(ic)a. T isti, k i le 
nekoliko  bolj pozorno zasleduje 
program  Radia Maribor, se ne

stopili na lastne noge. Zato že 
sedaj trezneje prem išlju je jo , kot 
n jihovi v r s tn ik i z  drugih šol. S e 
veda pa v  glasilu tud i ne m a n j
ka verzov takšn ih  avtorjev, ki 
jim  m isli neprestano uhajajo  
nekam  višje.-

R evija  je  poleg lepe naslovne  
strani oprem ljena še s p riku p n i
m i v in je ta m i in  drugim i ilustra 
cijami.

Obiskala sem  tudi u č i t e l j i 
š č e . Profesorica Čepičeva m i je  
povedala, da so se »učiteljiščni- 
ki« kam panjsko  lotili dela na 
listu  » K O R A K I« , katerega dve  
š tev ilk i sta izšli na začetku  šol
skega leta. Potem  pa je  vse u tih 
nilo . . .

K akor na učiteljišču, p redstav
lja tud i na drugih šolah odhod  
zadnjih  razredov, k i se po navadi 
največ udejs tvu je jo  pri sestav
ljan ju  vsebine glasilaj vsakoletn i 
problem . K ontinu ite ta  je  p re k i
n jena in  treba je  znova organi
zirati. Tu se nam  nehote vsilju je  
m isel, da bi lahko vse m aribor
ske  srednje in  tud i v išje  šole im e
le svoje literarno glasilo. N i dvo
m a, da bi bila tako kva lite ta  p r i
spevkov in  n jihova  raznovrstnost 
mnogo večja. Drugih prednosti 
n iti ne bi naštevala  — svetu jem  
le, da o te j m ožnosti tem eljito  
prem islim o. Potrebno bi bilo le 
tesnejše sodelovanje m ed  lite
rarnim i skupinam i na vseh šolah 
—  v  organizacijskem  sm islu.

alenka košak

more otresti občutka, da odgo
vorni za program  ne kažejo ob 
tem  n iti dovolj zanim anja, še 
m anj pa dom iselnosti in  origi
nalnosti.

Res je, da večino dneva izpo
po ln ju je  prenos sporeda lju b 
ljanskega radia in  da ostane m a
riborski radijski postaji le malo  
časa za sam ostojne oddaje. Toda 
žal je  še tis tih  neka j ur dom ače
ga programa tako slabo sestav
ljenih, da se poslušalcu nehote  
vs ilju je  m isel: A li je  sam ostojen  
program radijske postaje pri tej 
kva lite ti in  kva n tite ti sploh po 
treben? Skoraj neverjetno  je, 
kako reven  je  program. V odda
jah domače glasbe in  v oddajah  
»Želeli ste — poslušajte«, poslu
šamo že precej časa vedno ene 
in  iste »viže«. A li naši ljud je  res 
nim ajo nobenih drugih želja? Ali 
pa mogoče radijska  postaja v  
svo jem  arh ivu  nim a večje izbire?

M aribor se vedno bolj razvija  
in  postaja poleg industrijskega  
tud i študen tsko  središče. M ne
nja smo, da je  zadnji čas, ko bi 
m oral im eti radijski program, ki 
bo malo bolj pester ko t je sedaj. 
Seveda, priznati je  treba, takšna  
radijska  postaja bi naj le bila 
zvočni zapisovalec gospodarske
ga in  p redvsem  ku lturnega  ž iv 
ljenja  v  obm očju, katerega ob
sega. K u ltura  pa . . .

-ic

Mnogi, ki pišejo o jazzu, po
u d arja jo  njegovo enigm atsko n a
ravo in izključujejo  možnost 
vsak ršne analize. N ekateri trd i
jo, da je  v njegovi ritm ičn i in 
harm onski s tru k tu r i nekaj, k a r  
se z besedam i enostavno ne da 
popisati.

Ena izmed definicij jazza bi 
lahko bila: »Jazz je  oblika za- 
padne glasbe z dodatk i evropske 
harm onske in  ritm ične tradicije.« 
P redvsem  pa je  jazz im provizi
ran a  glasba, to  je  glasba, ki n a 
sta ja  m ed sam im  izvajanjem , bo
disi v stud iu  ali na koncertnem  
odru.

Z akaj je  jazz toliko različen od 
ostalih  v rs t glasbe? Predvsem  
zato, k e r je  im provizirana glas
ba, k e r izraža pogosto tren u tn e  
občutke g lasbenika m ed sam im  
izvajanjem . Ce sodimo, da ima 
vsaka v rsta  glasbe občasno n a 
m en da govori, pripoveduje, opi
suje, potem  je  jazz včasih lite ra 
ren, včasih slikarski.

V jazzu m oram o poznati n je 
gove zakonitosti in njegov raz
voj, šele potem  ga bomo lahko 
pravilno  poslušali, razum eli in 
ocenili.

N ajveč jazza so v začetku izva
ja li na tako im enovanih »River 
boats«, lad jah , k i so p lu le po 
M ississippiju in ki so poleg ig ra l
nice im ele na krovu  obvezno tu 
di eden ali dva orkestra , ki sta 
zabavala goste. Na takšn ih  lad 
jah  so začeli svojo pot tud i Louis 
A rm strong, Baby Dodds, A l- 
phonse Picou, Веппу Goodman 
in drugi.

V m estih  se je  jazz usta lil m no
go pozneje, ob prihodu »King« 
O liverja v Chicago. N astali so 
novi orkestri, n a jp re j »črnski«, 
pozneje tud i »belski« (na prim er 
»Original D ixielanders«),

Po p rv i svetovni vojni se je  v 
doslej neurejenem  svetu jazza 
pojavil nekak  red  ozirom a tež
n ja po urejenosti. G lasbeniki, ki 
so izvajali to »novo« vrsto  g las
be, so poznali d rug drugega, se z 
velikim  zanim anjem  hodili po
slušat in izm enjavali izkušnje, 
zavedajoč se bolj kot kdajko li 
p rej, da u stv a rja jo  nekaj novega.

P ri p reso jan ju  jazza m oram o 
vedeti n e k a j: p ri vsakem  ih stru - 
m entu  jazza, p ri vsakem  stilu  in 
pri vsaki izvedbi srečujem o ne
kaj elem entov, k i jih  lahko im e
nujem o konstan tn i. T i elem enti 
nam  nudijo  odlično začetno toč
ko za kakršno  koli preso jan je 
jazza. N ekateri od teh  elem entov 
so skupni vsem  vrstam  glasbe: 
(na p rim er: izvajalca lahko p re 
sodimo po tehničnem  ozadju n je 

govega igranja). Z lastn im i ušesi 
lahko presodim o izvajalčev teh 
nični in harm onski prijem . V 
vsakem  izvajan ju  na posam ez
nem  instrum entu , v celi sekciji 
ali tud i v celem orkestru  lahko 
zasledim o karak teristične  ritm ič
ne poudarke, značilno barvo, re - 
zonanco itd. V jazzu im am o d a
nes trad icijo  razvoja, od prvih  
začetkov bluesa p ri new orlean- 
skih »klasikih«, preko dobe d ix i- 
landa, swinga, be-bopa, coola do 
najm odernejših  oblik (kom orni 
jazz, »muted« jazz itd.) V vsa
kem  stilu  jazza opazimo ritm ične, 
m elodične in  harm onske figure, 
značilne p rav  za ta  stil. G lavna 
značilnost jazza je  razvoj. To je 
tud i danes velika želja vseh t i 
stih, k i se z n jim  bavijo. Jazz je 
im provizirana glasba. S tega s ta 
lišča ga m oram o tud i presojati.

Svet jazza je  m ajhen  svet, toda 
za vse tiste, ki delajo in  živijo v 
njem , je  izmed vseh »svetov« 
um etnosti najbolj dovzeten, n a j- 
popolnejši, najčudovitejši.

Jazz-g lasbenik i so prizadevni. 
Večinoma so njegovi fanatičn i 
pristaši. V endar ta  fanatizem  
vsebuje nekaj, k a r  veliča n jiho 
vo d iv je navdušenje, ga vedno 
pravočasno ukroti. N jihova vn e

m a pozna določene m eje. Jazz - 
g lasbeniki so vedno trdo  delali, 
d a so se naučili ig ran ja  na svoje 
instrum ente , jih  vedno bolj in 
bolj spoznavali. Tako so z n jim i 
kot ztasli. Toda to  tesno poznava
n je  je  rodilo spoštovanje do in 
strum entov  in  glasbe, ki so jo  na 
n jih  igrali, ču t za disciplino in 
p rav ila  glasbene um etnosti, k a 
te re  tako v ita len  del je  jazz.

Vse, k a r  vem o o začetku jazza, 
je  splošno poznavanje k u ltu rn e
ga ozadja v času njegovega n a-

■:

Соппу Cay, M odem Jazz Quartet

stanka. Njegova podlaga so: cer
kvena glasba, glasba na poljih  in 
v gledališčih, koračnice, ki so 
sprem ljale  pokojne na pokopa
lišča, glasba pastirjev  v h rib ih  in 
predvsem  narodna glasba iz A n
glije, Škotske, Irske, N em čije in 
Francije, ki so jo  s seboj p rinesli 
naseljenci; čez vse to pa ritem , 
d iv ji ritem , ki je (ali pa tudi mo
goče ni?) prišel s suženjskim i 
lad jam i iz Zapadne A frike. Bilo 
bi napačno, če bi ne om enili de
lovnih pesmi, p ravzaprav  ritm ič
ne sprem ljave delavcev na veli
k ih  poljih  in p lantažah, kakor 
tud i pesm i delavcev, ki so g ra 
dili prve železnice preko kon ti
nen ta  — im enovali so jih  gandy 
dancers — gosji plesalci. Razvoj 
cerkvene glasbe, razvoj h im ne z 
ritm ično sprem ljavo, razvoj sp i- 
ritua lov  (nekaj jih  je  zelo blizu 
bluesom) — to je  prvi del zgodo
v ine jazza. Iz Evrope im am o več 
vplivov na razvoj jazza, m edtem  
ko jih  je iz A frike m anj. N arodne 
pesm i iz vse Evrope, celo z B al
kana, so m očneje vp livale na 
jazz, kot pa afrišk i ritem . Pove
zava n as tanka  jazza z A friko je

zanim iva, priv lačna, celo rom an
tična. K arak terističn i r item  A f
rik e  pa ni n ikoli p rodrl v jazz. Le 
v najnovejši dobi se v jazzu po
jav lja jo  ritm i, podobni tis tim  iz 
A frike. Te pa izvajajo glasbeni
ki, k i izvirajo  in ki so živeli v 
k ra jih , pogosto zelo oddaljenih 
od A frike in ka te rih  ig ran je  n i
ma skoraj nič skupnega z m no
goštevilnim i in pogosto neizved
ljiv im i ritm i afrišk ih  bobnarjev .

V endar ni toliko važno, k a teri 
vplivi so se združili in u stvarili 
p isano paleto jazza. Bolj važno 
je, da so se združili, in to tako 
zgodaj, da nim am o za tis ti čas 
nobenih podatkov, posnetkov ali 
plošč. Ta glasba je  bila dokaj ne
določena in je  vsebovala le ne
k a j elem entov, karak terističn ih  
za današn ji jazz. N ekaj vendarle  
vem o: okrog le ta  1880 so v oko
lici New O rleansa in drug ih  k ra 
jih  na am eriškem  Jugu  začeli 
ig rati nekaj, k a r  danes im enuje
mo jazz. Izm ed m nogih različnih 
v rs t ta k ra tn e  glasbe, im a le -ta  
glasba značilnosti hom ogene 
oblike um etnosti. Jazz je  izrasel 
iz svojega okolja, kot se vzdigne 
vsaka prvo tna um etnost, ne da 
bi se kdo zavedal, da se je  rodila 
nova v rs ta  um etnosti.

(Dalje prihodnjič)KULTURNO-ZABAVNO ŽIVLJENJE V MARIBORU (Po ideji Ježa)

k in o T ^ ^
DVOJE LJUBEZNI EDDIJA DUCHINA, znani igralci, lepi 

barvn i in rom antični posnetki, predvsem  pa zaradi zelo p rije tn ih
in dobro izvajan ih  m e lo d i j .......................................................................7

VITEZ GRBONJA (zakaj ne slovenski »Grbavec«?): franco
ski »sabljaški« film  v barvah , mnogo fizičnega napora igralcev,
sta tistov  in  učitelja  s a b l ja n ja ..................................................................6

SREČA PRIDE OB DEVETIH (ob osm ih zvečer pa jugoslo
vanski film), zelo zanim iva A ndersenova prav ljica (po tej je  nam 
reč scenarij obdelan), zelo zanim ivo tehnično neobdelan film, če
p rav  ob pomoči tu jega (ne?)strokovnjaka, z a t o ..............................7

ZLATA TROBENTA (prevod film a nemogoč in netočen), od
lična film ska reportaža o L uisu A rm strongu in njegovem  igranju ,
nekaj o jazzu, toda ne v s e .......................................................................9

LAHKO NOČ, DRŽAVLJAN je  zelo slab (vsa sreča — dokaj 
k ratek) jugoslovanski film, verje tno  eden najslabših  . . . .  2

N eka j  o naši radijski p o s ta j i . . .

Piše: Boris Vidic
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Nevtralnost in nevtralizem
Zveza avs trijsk ih  socialistič

nih študentov je  o rganizirala od 
21. avgusta do 1. sep tem bra letos 
m ednarodni študen tsk i sem inar 
ob Rauschelesee v  A vstriji, na 
katerega so povabili tud i p red 
stavn ika m ariborsk ih  študentov. 
K om isija za m ednarodne stike 
p ri O dboru visokošolskih zavo
dov v  M ariboru me je  izbrala za 
delegata na sem inarju . Tega sem 
bil zelo vesel, vendar sem  se ta 
koj seznanil tu d i s prvim i teža
vami, ki jih  p rinese tako  potova
nje. N ihče ni nam reč točno vedel, 
k je  leži Rauschelesee, tako da 
sem m oral do Celovca le ugibati 
in upati. Po k ra jš ih  poizvedbah 
in pešačenju  sem končno le p r i
spel do cilja.

V Rauschelesee sem našel zb ra
ne p redstavn ike iz Gane, N igeri
je, Severne Rodezije, S iera Leo-

ferenca v Beogradu, vendar so o 
n je j veljala  zelo različna m nenja 
in predstave, žal često napačne, 
tako da smo jih  m orali nenehom a 
opozarjati in  poprav ljati. P o
zdravno brzojavko, ki smo jo n a
m eravali poslati konferenci, ni 
hotelo podpisati mnogo delega
tov, p ri čem er je  zanimivo, da so 
bili m ed njim i celo neka te ri p red 
stavnik i afrišk ih  držav  in Indo
nezije. Politični del sem inarja  po 
m ojem  m nenju  ni bil najbo lje  o r
ganiziran, k a jti razprav  nismo 
skoraj nikoli zaključili, razen te 
ga pa so A vstrijc i lahno  forsirali 
svoja m nenja.

Mnogo boljši je  bil tu rističn i 
del, saj smo prepotovali z avto
busi skoraj celo Koroško, si ogle
dali nekaj gospodarskih objek
tov in obiskali Dunaj.

Posebno m očan v tis je n a p ra 
vilo nam e potovanje po Koroški, 
k je r  smo srečali mnogo Sloven
cev, k i so se trud ili govoriti k a r 
se da lepo slovenščino.

Svet v katerem živimo
Pod tem  geslom je  potekalo v 

L jub ljan i od 30. ju n ija  do 11. ju 
lija  VII. m ednarodno študentsko 
srečanje, katerega se je  udeležilo 
okrog 82 študentov  iz 25 držav. 
Delovni del sem inarja  se je  od
v ija l v p rostorih  Š tudentskega

»Privatno«, desno naš predstavnik Franci Vraber
ne, Sudana, Toga, Čada, Senega
la, M aroka, Indonezije, M adaga
skarja , Združene arabske rep u b 
like, K oreje, Burm e, Indije, K u
be, A vstrije  in  Jugoslavije.

Delovni del sem inarja  je  pote
kal pod geslom »Nevtralizem  in 
nevtralnost«. Vodili so ga raz
lični p redavate lji, k i so nam  sku 
šali razložiti av strijska  stališča 
glede nev tra lnosti v svetu, p red 
vsem  z ozirom na specifični po
litični in  gospodarski položaj A v
strije . Med p redavate lji so bili 
tud i Dr. G ratz, sek re ta r A vstrij
ske socialistične stranke, s temo 
»Zgodovina avstrijske  n ev tra l
nosti«, Dr. W odak »O principih 
avstrijske  nevtralnosti«  in Dr. 
Z im m erm ann »Nacionalizirana 
industrija  v A vstriji in n jen  vpliv 
na nevtralnost«.

Po vseh p redavan jih  so se raz
v ija le  zelo živahne razprave, 
k je r so se m nenja in  stališča vča
sih močno križala, tako  da smo 
sedeli često pozno v noč. Posebno 
sporno je  bilo vp rašan je  »demo
kracije«, ki jo  pojm ujejo  često 
zelo vu lgarno: »D em okracija je, 
če smeš ziniti k a r  hočeš in b la titi 
kogar hočeš!« in  podobno. Poseb
no mnogo so o dem okraciji govo
rili av s trijsk i p redstavniki. Kako 
pa je  dejansko z dem okracijo  v 
A vstriji, so najbo lje  vedeli po
vedati š tuden tje  d rugih  držav, ki 
š tud ira jo  v A vstriji. V elike po
zornosti je  b ila  deležna tudi kon-

N ajzanim ivejše so bile debate 
v »ožjem krogu«, k je r  smo m no
go h itre je  našli skupni jezik o 
svetovnih problem ih, predvsem  
pa smo si bili edini, da lahko edi
no m ir omogoči obstoj in razvoj 
človeštva, zato je  treb a  napeti 
vse sile za njegovo ohran itev  in 
trajnost.

Frbnci Vrabl

Veselejši del seminarja

naselja v L jub ljan i, k je r  so dele
gati tud i stanovali in  se hranili.

V desetdnevnem  program u so 
se zvrstila  p redavan ja  o tehn ič
nem  in k u ltu rnem  razvoju  d ruž
be, s posebnim  poudarkom  na po
moči nerazvitim  deželam. T uji 
š tuden ti so se spoznali tud i z ne
katerim i značilnostm i našega go
spodarskega sistem a in razvoja 
naše družbe. P red av an ja  so bila 
in form ativnega značaja in so 
im ela nam en sprožiti razpravo, 
k a r  je  v večini prim erov tud i ze
lo dobro uspelo, tako da so se po
govori zavlekli včasih tu d i rano 
v ju tro . Zanim ivo je, da so se n a 
ša stališča in m nen ja razlikovala 
načelom a le v  popolnom a teo re
tičn ih  v prašan jih , kot so ekonom 
ski in  politični sistem, dem okra
cija, svoboda itd., glede p rak tič 
n ih  vp rašan j pa smo bili popol
nom a enotni, nam reč, da je  treba 
za vsako ceno p repreč iti k a ta 
strofo človeštva in ohran iti mir. 
Tudi za pomoč nerazv itim  deže
lam  so se izrekli vsi, le da si n i
smo bili edini, a li naj za te  dežele 
p ri tem  prev ladu jejo  kap ita li
stična ali socialistična načela 
ekonom skega razvoja. Končno je  
dozorel sklep, naj si te  dežele 
svobodno izbero sistem  in pot, ki 
njihovim  razm eram  najbolje 
ustreza, ne da bi b ile p ri tem  
podvržene kakršnem u koli poli
tičnem u ali ekonom skem u p riti
sku. Vsi smo si b ili enotni, da 
lahko takšno  pomoč najbo lje  za
gotovi O rganizacija združenih

Britanski deseti brat

V pretek lem  le tu  ni uspelo 
nobenem u našem u združenju  
p ridobiti članstvo v m edna
rodnih  strokovnih  združenjih  
študentov, ki skrbe za izm e
n javo prak tikan tov , zato bo- 
bo to  m orali sto riti letos. 
Z druženja bodo m orala po
sk rbeti za p rak tik an tsk a  m e
sta  v naših pod je tjih  in sode
lovati s starešinsk im i stro 
kovnim i društvi.

Sedel je  na ogrom nem  n a h rb t
niku, obloženem z visokim i čev
lji, k i so m u b ing ljali ob vratu . 
»To bo žrtev  za preizkušnjo  m oje 
angleščine,« sem se potihom a iz- 
podbujal.

»How do you do?«
— P risrčen, široko, neangleško 

nasm ejan  Otočan m i je  ponudil 
roko. P redstav ljan je , p rim erjave 
in  kovanje m ednarodnega »po
uličnega prija teljstva« .

Pobaram  ga: »Osebni v tisi iz 
Jugoslavije?«

»Lepa dežela, polna možnosti, 
led so večji del še neizkoriščene. 
Čeprav sem na po tovanju  šele 
osem dni, povsod naletim  na to 
pel in v ljuden  sprejem . Izm ed 
vseh kopnih  m est, ki sem jih  ob
iskal, m i je  skoro najbolj všeč 
M aribor. A rh itek tu ra  je tu  zam e- 
žala na obe očesi, vendar se m no
go gradi. Všeč so mi živahni in 
družabni prebivalci.« Povedal mi 
je, kako je  začuden nad dejstvom , 
da p ri nas ne n a jde  študentsk ih  
gostišč — S tuden ts’Clubs — kot 
jih  je  srečaval v Norveški, Š ved
ski, D anski, F ranciji, Nemčiji. 
Otožno je  bilo m oje priznanje: 
Za študentsko živ ljen je je  bilo v 
S loveniji sto rjenega bore malo!?

»Kako to, da pešačite, ali je  to 
vaš hobby, šort?«

»Ne! Š tud iram  botaniko. Če 
grem  po svetu  počasi, mnogo v i
dim  in doživim, p rim erjam  in 
zbiram . Londončani mnogo ra je  
pešačimo, saj smo skorajda  za

strup ljen i z vozili, bencinom  
i n ...«

Pošalil sem se: »In dekleta, Slo
venke?«

»Mnogo p ristopnejša in brez 
predsodkov so, kak o r naša. P ri 
vas me preseneča množica tu r i
stov (tudi Škotov) in stanovan j
ske zgradbe zgrajene v sodobnih 
lin ijah . P ri nas gradim o še vedno 
po s ta rih  trad icijah . Š tuden tje  iz 
oxfordske in  cam bridgeške u n i
verze zasm ehujejo svoje sovrst
nike z novejših un iverz z vzdevki 
,red bricks* — ,rdeče opeke1.« 
Ko sem m u povedal, da p ri nas 
vse stroške šolanja nosi skup
nost, mi skorajda ni hotel verje ti. 
Povabil sem  ga na »ljuto« in  po
govor je  stekel sam  od sebe.

»Now, I m ust go!« — Iti mo
ram!« je  rekel čez nekaj časa.

S tisk roke, dolg in prisrčen, 
posnetek za spom in . . .

In  ogrom ni nah rb tn ik , izpod 
katerega sta  drobili dve skorajda 
prešibki nožiči — se je  p rem ak
nil. Kako redki so še, »zlati idea
listi« v tem  času brzine in  h la s ta 
nj a, ki doživljajo pristno  lepoto 
tu rista . ci.

Z m ladino m esta G reenw ich 
se doslej zaradi objektivnih  
težav še nism o povezali, ven
d a r  upam o, da nam  bo to  km a
lu uspelo.

narodov. Mnogo razp rav ljan ja  je  
bilo posvečenega tud i politične
m u položaju v svetu, ven d ar to 
ni privedlo nikam or, saj so si bila 
m nenja posam eznikov preveč 
različna.

Razen p redavan jem  in razp ra 
vam  smo prisostvovali tudi dve
m a film skim a p redstavam a, se 
udeležili sprejem a p ri rek to rju  
ljub ljanske  univerze; obiskali pa 
smo tud i Iskro  v K ran ju  in To
mos v K opru. P ri obiskih tem  ko
lektivom  smo se pogovarjali s 
p redstavnik i delavskih  svetov o 
njihovem  delu in problem ih. De
lo delavskih  svetov je  zelo zani
malo predvsem  tu je  študente, saj 
so o tem  doslej le m alo slišali.

T urističn i p rogram  je  obsegal 
izlet na Bled in  v A nkaran  z 
ogledom vseh tu rističn ih  znam e
nitosti. S rečan je smo zaključili s 
p rije tn im  družabnim  večerom, 
k je r so se vsi udeleženci zahva
lili p rired ite ljem  in izrazili željo, 
da bi se še kdaj lahko  srečali.

F. V.
»UNIVERZA DANES« 
DUBROVNIK 1961 

Z druženje jugoslovanskih u n i
verz p rire ja  v  sodelovanju z

Zvezo študentov  Jugoslavije in 
Nacionalno kom isijo UNESCO že 
nekaj le t m ednarodni sem inar 
pod naslovom  »Univerza danes«, 
ki se je  po vsem  svetu  že močno 
uveljavil. Na sem inarju  sodeluje 
iz le ta  v  leto več znanstvenih  in 
prosvetnih  delavcev — predstav 
nikov un iverz in visokih šol, 
predstavnikov  N acionalnih unij 
študentov  in predstavnikov 
UNESCO. Letošnjega sem inarja 
se je  udeležilo okrog sto profe
sorjev in sto študentov iz p ri
bližno 50 držav.

Tem i letošnjega sem inarja  sta 
bili: »Vzgoja p redavate ljsk ih  in 
znanstven ih  kadrov na un iver
zah« in »Vloga š tuden tsk ih  orga
nizacij in univerze v p rip ra v lja 
n ju  študentov  za aktivno delo v  
družbi«. Obe tem i sta  b ili obde
lani v skrbno p rip rav ljen ih  pre
davanjih , ka terim  so sledili šte
vilni k o refera ti in razprave.

Na sem inarju  so delegati izme
n ja li izkušnje in m išljenja, na 
koncu pa oblikovali nekaj pripo
ročil, k i jih  koristno  že uporab
lja  predvsem  organizacija UNES
CO. F. V.

Šest stoletij kolnske univerze
Kom isija za m ednarodne stike 

p ri O dboru je  v m inulih  m esecih 
navezala stike s študen ti kolnske 
univerze. Da bi seznanili bralce 
s kolnsko univerzo, živ ljenjem  in 
štud ijem  n jen ih  študentov, ob
jav ljam o danes nekaj zanim ivih 
podatkov.

Univerza in študentje
Kolnsko univerzo je  ustanovil 

dne 21. m aja  1388. le ta  papež U r
ban VI. N jeno večstoletno delo
van je  je  prek in il Napoleon, ko je 
z dekretom  le ta  1798 prepovedal 
njeno n ad a ljn je  delo. S p redava
n ji so pričeli ponovno po padcu 
Napoleona le ta  1814.

D anes im a un iverza 6 fakultet, 
in sicer: ekonom sko, pravno, fi
lozofsko, m atem atično-naravo- 
slovno, m edicinsko in stom atolo
ško. Š tuden tje  se lahko odločijo 
za 31 v rs t štud ija. Na univerzi 
š tud ira  13.888 študentov  in  sicer
11.050 študentov te r  1837 š tu 
dentk.

Zanim ivo je, da na univerzi 
zelo rad i štud ira jo  študen tje  iz 
inozem stva, predvsem  študen tje  
iz B ližnjega vzhoda. N ajštev il
nejši so š tuden tje  iz Ira n a  — 200 
po številu, iz G rčije 129, iz ZAR 
127.

Š tuden tje  se najbolj zanim ajo 
za kom ercialni štud ij na ekonom 
ski faku lteti, saj jih  š tu d ira  na 
kom erciali 3146, sledijo jim  š tu 
den tje  prava, ki jih  je  1831. Š tu 
dentje  se najbolj zanim ajo za ko
m ercialni štud ij, študen tke pa za 
štud ij medicine. Med študen ti je  
najm anj zan im anja za študij o ri
en talsk ih  jezikov, ki jih  štud ira  
samo 6 študentov, te r  za etnolo
gijo, ki jo  š tu d ira  10 študentov.

Študentsko samoupravljanje
N ajvišji š tuden tsk i organ na

univerzi je  študen tsk i parlam ent, 
ki ga sestav lja  50 študentov in ga 
vodi predsednik, im enovan go
vornik. Š tuden tsk i parlam en t 
im a na univerzi zelo velike p ra 
vice, saj je  nekakšen  zakonodaj
ni organ. Vsi š tuden tje  se m orajo 
držati njegovih pravil. K ontroli
ra  tud i svoje izvršilne organe, 
im a izključne prav ice p ri im eno
van jih  in vo litvah  članov čast
nega sodišča in  člana un iverz ite t
ne d isciplinske kom isije. P a r la 
m ent se u k v arja  tud i s problem i 
univerze in  s štud ijsko  reform o. 
Tudi na vsaki fak u lte ti im ajo 
š tuden tsk i parlam ent, ki pa nim a 
tako  velik ih  kom petenc, ker je 
neposredno podrejen  cen tra lne
m u študen tskem u parlam en tu  in 
je  precej razp rav ljan ja  o njego
vem  nada ljn jem  delovanju.

Štipendije in preživljanje
Za študen ta  je  živ ljen je v K ol- 

nu  zelo drago. Z največjim  v a r
čevanjem  in  z m inim alnim i za
h tevam i se lahko študen t preb ije  
s 150 m arkam i mesečno. Po
vprečni strošk i za mesec pa zna
šajo okoli 225 m ark. V tem  pa še 
niso v šte ti strošk i za knjige, k i 
so na sploh zelo drage.

S prvim  jan u arjem  so ured ili 
vp rašan je  štipendij. Sedaj se š ti
pendije  gibljejo  od 150 m ark, k a r  
p redstav lja  najn ižjo  štipendijo, 
m edtem  ko znaša povprečna š ti
pendija  okoli 192 m ark, nekateri 
š tuden tje  pa dobivajo štipendije 
celo v višin i 230 do 250 m ark, k a r  
nekako zadostuje za norm alno 
življenje.

Z aradi nizkih š tipendij se m no
gi študen tje  zaposlujejo preko 
študentskega u rad a  za zaposle- 
van je in m estnega u rad a  za delo.

S. G.

S palčko v roki (iz Vodiča 1961, Univerze v Kolnu)
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S t r o k o v n o  i z o b r a ž e v a n j e
Svet za strokovno izobraževa

n je  LR S lovenije je razp rav lja l 
o dosedanjem  in o bodočem izo
b raževan ju  strokovnih  kadrov. 
Po lastn ih  analizah  te r  upošte
van ju  grad iva iz razprav  v L ju d 
ski skupščini LRS je  Svet ugo
tovil naslednje:

G ospodarski in politični smo
tri, izraženi v perspek tivn ih  p la
nih, p redvidevajo  n ad a ljn ji in še 
h itre jš i razvoj pro izvajaln ih  sil. 
Tem elj pospešenega razvoja p ro 
izvaja ln ih  sil je  zlasti h itre jše  n a 
raščan je  produktivnosti dela. 
Vedno bolj spoznavamo, da od
loča predvsem  kvalite ta  delov
n ih  sposobnosti proizvajalcev o 
uspehih  proizvodnje in  da so v i
soke delovne sposobnosti proiz
vajalcev  predpogoj za največje 
možno izkoriščanje pro izvajal
n ih  sredstev. Brez velik ih  delov
n ih  sposobnosti proizvajalcev 
tud i najm odernejši s tro ji mnogo 
ne koristijo . Zato je  dv iganje de
lovnih sposobnosti proizvajalcev 
osnovni pogoj za napredek  go
spodarstva. N adaljn ji razvoj p ro
izvaja ln ih  sil pa zahteva, naj raz
v ijam o tud i nove družbene in 
proizvodne odnose, zaradi česar 
je  nu jno  potrebno usposobiti sle
hernega proizvajalca tu d i za 
uprav ljavca. Tem  zahtevam  m o
ram o podred iti vsa prizadevanja 
in  u k rep e  tud i p ri izobraževanju 
strokovnih  kadrov.

Vse širše u veljav ljan je  načela 
dohodka in njegove delitve po 
delu s topn ju je  in teres za izobra
ževanje strokovnih  kadrov  v go
spodarskih  organizacijah, ki so 
spoznale, da so naložbe v obliko
van ju  strokovnih  kadrov  enako
vredne naložbam  v osnovna sred 
stva. P redvsem  velja to za večja 
in n eka te ra  sred n ja  proizvodna 
podjetja . Tako so posam ezne go
spodarske organizacije že pričele 
organizirati in razv ija ti k ad rov 
ske službe, ki v sk ladu s seda
n jim  in delom a tud i že s perspek
tivn im  razvojem  ugotav lja jo  
k v an tita tiv n e  in k valita tivne po
treb e  kadrov. Na osnovi tega o r
ganizirajo  lastne izobraževalne 
centre, ki usposabljajo  proizva
ja lce na delovnih m estih, isto
časno pa vedno bolj sodelujejo z 
drugim i ustrezn im i ustanovam i 
in  vp livajo  na vsebino njihovega 
dela. V nek a te rih  gospodarskih 
organizacijah  dobro rešu je jo  k a 
drovske problem e z načrtn im  š ti
pendiranjem .
Strokovno izobraževanje kadrov

R azlikovanje m ed strokovno 
izobrazbo in strokovno usposob
ljenostjo  povzroča nekaj nejasno
sti. Posledica teh  nejasnosti je, 
da mnoge gospodarske organiza
cije in  javne službe prepogosto 
p ričaku jejo  od vseh izobraževal

n ih  ustanov dokončno usposob
ljene kadre, po drugi s tran i pa 
p retirano  poenostavljajo  vlogo 
izobraževanja s tem , da hočejo 
izoblikovati vse strokovne kadre  
zgolj glede na tren u tn e  potrebe 
posam eznih delovnih mest.

D osedanja adm inistra tivno  
predp isana kvalifikac ijska  s tru k 
tu ra  deli na jp re j vse zaposlene 
delavce in  uslužbence, potem  pa 
še delavce na visoko kvalific i
rane, kvalificirane, polkvalifici- 
rane  in nekvalificirane, usluž
bence pa na uslužbence z visoko, 
višjo, srednjo, nižjo in nekvalifi
cirane.

V tak i delitvi na delavce in 
uslužbence se kaže različno v red
no ten je fizičnega in um skega de
la. D osedanji sistem  družbenega 
p riznavan ja  kvalifikacijsk ih  sto
penj za delavce pom eni v bistvu 
p riznavan je  stopenj strokovne 
izobrazbe, ne pa tud i stopenj 
strokovne usposobljenosti. Go
spodarske organizacije in  javne

službe so zaradi adm in istra tiv 
no določenega plačnega sistem a 
istovetile strokovno izobrazbo s 
strokovno usposobljenostjo. U ve
ljav ljan je  načela dohodka in  n je 
gove delitve po delu pa zahteva 
jasnejše razlikovanje m ed s tro 
kovno izobrazbo in strokovno 
usposobljenostjo. To te rja , da 
strokovno usposobljenost p rizna
vajo  gospodarske organizacije in 
javne službe samo, družbeno p r i
znavanje pa se lahko nanaša sa
mo na stopnjo strokovne izobraz
be.

Med dosedanje slabosti s tro 
kovnega izobraževanja m oram o 
predvsem  prišteva ti slabo raz
vito kadrovsko službo, ki v ve
čini prim erov ni sposobna dolo
čiti obsega in  vsebine znanj, ki 
so potrebna posam eznim  vrstam  
kadrov. Tudi nastopajo  m očna 
nesorazm erja m ed kadri, k i jih  
dajejo  posam ezne stopnje izobra
ževalnih ustanov, in  po jav lja jo  se 
nerazčiščeni problem i, kako p r i

lagoditi šolanje in  učne načrte  
glede na izbor kadrov.

Iz sam ih slabosti v izobraževa
n ju  strokovnih  kadrov  izhajajo 
naloge in sm ernice za izobraže
v an je  v naslednjih  letih. Kot 
glavno nalogo izobraževalnih 
služb naj omenimo splošno izo
b raževan je vseh kadrov  ne glede 
na stopnjo izobrazbe za uspešno 
op rav ljan je  dela na delovnih m e
stih. Izobraževalne službe v go
spodarskih  organizacijah  m orajo 
organizirati, sp rem lja ti in  oce
n jevati prak tično  delo slušate
ljev  p ri izobraževalnih u stano 
vah, ki im ajo v svojem  program u 
predvideno prakso  v podjetjih .

P red  dvem a letom a se je  u s ta 
novila p rva v išja  šola v M aribo
ru, ki je  pričela usposablja ti prve 
kadre  z višjo kvalifikacijo . N a
m en v išjih  šol n ikakor ni, da bi 
bile nekakšne predhodnice druge 
stopnje višjega šolstva, tem več 
m orajo dati zaključeno znanje, s 
katerim  bodo lahko dip lom anti 
na svojih bodočih službenih m e
stih  tud i uspevali.

S tanko Gojčič

SPREJEMNI IZPITI NA 
MARIBORSKIH VIŠJIH ŠOLAH 

Sprejemni izpiti za vpis na m a
riborske višje šole so zaključeni. 
Kriterij je bil letos zelo strog. 
Tudi število kandidatov je v pri
meri z lanskim letom padlo. 
Sprejemne izpite opravljajo tisti, 
ki se želijo vpisati na višjo šolo 
brez ustrezne srednješolske izo
brazbe.

Rezultati sprejemnih izpitov 
na posameznih šolah so nasled- 
nji;

na VTŠ je prišlo na sprejemni 
izpit 90 kandidatov, opravilo pa 
ga je samo 21,

na VPŠ je od 87 kandidatov 
bilo sprejetih 28.

Manj zanimanja je bilo na 
VAŠ, kjer je prišlo na izpit 35 
kandidatov, opravilo pa ga je 20.

Na VSŠ so bili od 16 kandida
tov sprejeti le 3.

Najstrožji kriterij je bil na 
VKŠ, kjer so imeli tudi največ 
prijav. Od 148 kandidatov so po 
opravljenih izpitih sprejeli le 37. 
Odklonjenih je bilo 111 kandida
tov. Tisti, ki so opravljali spre
jem ni izpit junija, so imeli pri
ložnost popravnega izpita v  je
seni.

A. K.

rp6H%ete()anfe
H krati, ko so se posvetovali 

š tuden tje  o problem ih v išjih  šol 
sploh, so se sestali profesorji šol 
za zunanjo trgovino na drugo 
posvetovanje o problem atik i ta 
k ih  šol.

Če govorimo o po trebi po izo
braževanju , se m oram o malo 
u stav iti tu d i p ri sam ih oblikah 
šo lan ja kadrov. G lede tega so na 
posvetovanju  prišli do zaključka, 
da bi prva stopnja m orala daja ti 
referente, sam ostojne referente, 
šefe poslovnic in  vodje zunanje 
trgovinsk ih  ipd. sektorjev. L ju 
dje, ki bodo končali tud i drugo 
stopnjo š tud ija  zunanje trgovine, 
bodo lahko zasedali vodilne po
ložaje v tov rstn ih  podjetijh , la h 
ko pa bodo tud i delegati ali pa 
bodo stopili v diplom atsko služ
bo. T re tja  stopnja je nam enjena 
znanstvenem u delu tu d i n a  pod
ročju  zunanje trgovine — daja la  
naj bi to rej učno osebje in  zado
voljevala po trebe inštitu tov  itd.

Ko so se na posvetovanju  zu
n an je  trgovinskih  šol v Zagrebu 
u k v arja li z vprašan jem  učnih 
načrtov, so se postavili na s ta 
lišče, da ni n ikakšne potrebe po 
u n ifo rm iran ju  in da sedanje raz
like, ki so jih  zasledili v učnih 
program ih  zagrebške in m aribor
ske šole, ne pom enijo nobenega 
zla, saj so tud i v pogojih dela po
sam eznih šol občutne razlike. 
M ariborska šola je  n. pr. v prvem  
le tn iku  usm erjena povsem v 
splošno ekonom sko znanje, Za
grebčani pa se že v prvem  le tn i
ku ozko specializirajo.

Glede m etod pouka im ata obe 
šoli, zagrebška in m ariborska, 
precej enake koncepcije. P re d 
vsem  je treb a  odprav iti razlike 
m ed rednim i in zaposlenim i (»iz
rednimi«) študen ti in om ejiti k la 
sično metodo golega predavan ja 
in dati več poudarka prak tičp im  
uram . T reba je  težiti za m oder
nejšim i m etodam i poučevanja 
tu jih  jezikov. Za študen te zunaj 
sedežev šol je  treba  organizirati 
učne cen tre  (pomagajo naj zbor
nice, podjetja , d ruštva  ekonom i
stov, delavska univerza), na šolo 
je  treba k licati strokovn jake za 
specialne tem e in pri skoraj 
vseh predm etih  uvesti »case- 
metodo«.

Zelo zanim ivo je  bilo postaviti 
vp rašan je  učbenikov in  skrip t, 
p ri čem er se je  pokazalo, da d a
našn je  razm erje m ed rednim i in 
izrednim i — zaposlenim i — štu 
denti zahteva, da vsi p redavate
lji izdajajo  sk rip ta  ozirom a zapi
ske predavanj, saj redno zapo
slen človek ne sme biti prisiljen, 
še p reden začne štud ira ti, si iskati 
lite ra tu ro , saj je  vendar poleg 
š tud ija  redno še zaposlen. V tem  
je  naša šola naprav ila  mnogo 
več kot k a te ra  koli druga, saj 
imamo zapiske predavan j že za 
vse predm ete, m edtem  ko so v

Zagrebu izdali šele dvoje ali tro 
je  skrip t.

Vse šole za zunanjo  trgovino so 
m lade šole, z m ladim i ljudm i in 
novim i pogledi — zato bi bilo 
zelo koristno  stalno izm enjava
n je izkušenj. Za to bo skrbel no
vo ustanov ljen  koordinacijski 
odbor š tirih  šol — m ariborske, 
zagrebške, beograjske in kum a- 
novske. O rganizirati bo m oral 
najrazličnejše oblike sodelova
n ja  — izm enjavo skrip t, p red a
vateljev , skupno proučevanje 
učnih program ov itd.

Ugotovili so, da je  v reševan ju  
teh  vp rašan j gotovo največ do
segla m ariborska V išja kom er
cialna šola. Edino tu k a j so že se
stavili predlog s ta tu ta , k i se v 
osnovnih potezah naslan ja  na 
republiški zakon o visokem  šol
stvu. H rva tska in m akedonska 
skupščina bosta nam reč šele te  
dni razprav lja li o tak ih  zakonih, 
v S rb iji pa še n iti tako daleč niso 
prišli.

Zato so na posvetovanju sk le
nili, da p ri koordinacijskem  od
boru form irajo  posebno kom isijo 
za pomoč pri sestav ljan ju  s ta tu 
tov pod vodstvom  m ariborskega 
profesorja dr. Janeza Nemca.

Da je  tem eljno načelo, ko go-

skupinah, p rire jan je  p redavanj 
in  sem inarjev , obisk profesorjev  
in pogovori s člani sekcij, u re ja 
n je  n o tran je  s tru k tu re  sekcij na 
načelih  sam ouprav ljan ja  in sa- 
m ofinansiran ja in u v ajan je  no
v ih  nalog sekcij. — Vsega tega 
in še nekaterih  drug ih  stva ri se 
je  do taknil uvodni re fe ra t izred
nega študen ta  m ariborske VKŠ 
F rancija  Novaka. P redvsem  bi 
m orali poudariti še nove naloge 
sekcij v zvezi s prenosom  določe
nih up ravn ih  funkcij šole na 
sekcije — tu  mislim o predvsem  
na vp rašan je  vpisovanja sem e
strov na sedežu sekcije nam esto 
na sam i šoli, na p ropagiran je 
vpisa itd.

Tudi p ri pregledu dosedanje 
dejavnosti na področju izdajan ja 
učne lite ra tu re  m oram o dati 
prvenstvo  M ariborčanom . Na po
svetovanju  so še posebej pouda
rili, koliko lažji je  položaj š tu 
denta in koliko boljši učni uspe
hi so možni, če so na razpolago 
p rim erna skrip ta , zapiski p red a
vanj in druga učna pom agala. 
M ariborska VKŠ je  ob te j prilož
nosti p rired ila  tu d i razstavo do 
sedaj izdanih zapiskov predavanj 
in rev ije  N aše gospodarstvo.

TELEFON 20-47
U vodne form alnosti:
»Prosim, tovariš Polanec, bi 

nam  lahko povedali katero  višjo 
šolo obiskujete?«

»Letos sem končal prvi letnik 
Višje komercialne šole, in sicer 
finančno računovodski oddelek.«

»Kako je  šlo z izpiti?«
»V soboto sem se vpisal v tretji 

semester, torej vidite, da je šlo. 
Do sedaj sem naredil šest izpitov, 
tako da sem se lahko redno vpi
sal. Za prve štiri izpite sem se 
lahko dobro pripravil, za ostala 
dva, to je finance in ekonomiko 
FLRJ, pa tega ne bi mogel reči, 
a sem kljub temu le naredil.«

»Zakaj ste se za om enjena 
predm eta bolj slabo pripravili?«

»Pred nedavnim sem se vrnil 
z dopusta in sem sedaj v pod
jetju zelo zaposlen. Sestavljamo 
namreč pravilnik o delitvi oseb
nih dohodkov in še razne druge 
pravilnike, vmes pa moram še 
kam na službeno potovanje in 
tako porabim skoraj ves prosti 
čas, v katerem bi lahko nem ote
no študiral.«

»Kaj m enite o izrednem  š tu 
diju?«

»Mislim, da je že bilo o tem 
vprašanju marsikaj napisanega; 
dodal bi lahko le to, da bo izre
den študij mnogo doprinesel k 
rešitvi kadrovskih problemov v 
industrijskih, kakor tudi v osta
lih podjetjih, ki bi bil v nasprot
nem primeru skoraj za vsa pod
jetja zelo resna ovira in prav v 
tem je glavna pozitivna stran iz
rednega študija.«

»Kako poteka delo z izrednim i 
študen ti na šoli?«

»V glavnem je kontakt med iz
rednimi študenti in šolo dober, 
seveda se pa vsepovsod dogajajo 
nepravilnosti. Predvsem je zelo 
pomanjkljivo obveščanje izred
nih študentov o dogodkih na šoli, 
kot so izpitni roki in pa vpis. Za 
vpis sem zvedel zadnji trenutek, 
in še to preko znanca — izredne
ga študenta. Gola objava na šol
ski oglasni deski je po mojem  
mnenju vsekakor premalo. Ob
veščanje določenih študentov, ki 
bi naj prenesli vest, je sigurno 
pomanjkljivo in bomo morali 
najti boljšo pot. Zal mi je, da me 
niste osebno obiskali, lahko bi 
sc še o marsičem pomenila, pred
vsem o raznih zanimivih dogod
kih v podjetju, ogledali si bi lah
ko tudi sam proizvodni proces. 
Mislim, da je na sploh zelo slaba 
povezava med rednimi študenti 
in gospodarskimi organizacija
mi.«

Sta G.

Mnogo truda, volje in poleta je 
treba žrtvovati, da študent uspeš
no diplomira v prvem septembru 
po predavanjih. Zlasti še, če je 
slušatelj v rednem delovnem raz
merju! Branko Horvat, prvi di
plomant iz vrst izrednih slušate

ljev je to d osegel. . .

DRAGE B R A LK E !
K akor ste že opazile srno dali »Katedri« novo obliko in  povečali 

število  strani z nam enom , da bi seznanjali m ladino ne le z  dogodki 
iz m ariborskega dijaškega in  študentskega  ž iv ljen ja , tem več tudi 
z dogajanji po naši dom ovini in  po svetu.

Tako smo tud i za vas, drage bralke, uved li novo rubriko  pod  
naslovom  »ZA V A S, DEKLETA!!!«, k jer  boste lahko našle vse, kar 
vas bo zanimalo. K er pa je  to šele začetek rubrike, nam  oprostite, če 
ne boste vedno zadovoljne z  vsebino! Da bi se tem u  že na začetku  
izognili, vas prosimo za pomoč: p išite nam  ka j že lite brati v  tem  ko 
tičku , po m ožnosti bomo tud i odgovarjali na vprašanja, ki nam  jih  
boste poslale. Veselilo nas bo, če boste pošiljale tudi sestavke za našo 
rubriko (ki jih  bomo seveda prim erno honorirali). P išite nam  na na 
slov: U redništvo »KATEDRE«, za rubriko  »ZA V A S, DEKLETA!!!«.

Z željo, da se boste ka j km alu  oglasile in v upanju , da vam  bo 
današnja vsebina všeč, vas pozdravljam !

Urednica Boča 
bomo pom agali z nekaterim i n a -

vbrim o o izrednem  študiju , od
p rav ljan je  razlik  med rednim i 
in izrednim i, zaposlenim i š tu 
denti, m enda ni treb a  posebej 
poudarja ti. Tu naj pom aga orga
n iz iran je  tako im enovanih sek
cij izrednih  slušate ljev  v vseh 
k rajih , k je r  je  dovolj študentov, 
p rip rav ljan je  š tud ija  v štud ijsk ih

L epota priv lači poglede in p r i
je tno  je  b iti lep. V endar je nekaj 
dragocenejšega od lepote. To je 
gracioznost. N ežnem u spolu je 
sicer običajno priro jena, vendar 
je  m noge žene sploh nim ajo, ali 
pa so jo, k e r je  niso negovale, po
polnom a izgubile.

To seveda ni tragedija , saj lah 
ko živimo in delam o tudi brez 
gracioznosti in ljubkosti. Toda 
čem u ne bi u stv a rja li okoli sebe 
p rije tnega vzdušja? Zakaj ne bi 
vsi videli v vas nekoga, ki zna 
»upravljati« s svojim  obnaša
n jem  in gibi, če je  vse to odvisno 
le od naše dobre volje. Da bi la h 
ko vskladili svoje obnašanje z 
okoljem  v katerem  živite, vam

sveti.
N ajprej nekaj o splošni zuna

njosti:
Teža. Da bi pustila  vaša po ja

va p rije tnejš i vtis, da bi jo  lju d je  
občudovali, je treba  na jp re j težo 
vašega telesa vsk lad iti z vašo te 
lesno višino. Teža naj bo nekako 
m ed številom  centim etrov, ki so 
nad enim  m etrom  vaše telesne 
višine (n. pr.: v išina 1,65 — teža 
65 kg) ozirom a do 10 kg m anj (na 
p rim er: višina 1,65 — teža 55 kg).

Drža. Potrebno je, da se d ržite 
ravno, z m alce privzdignjeno 
glavo in  z ležerno spuščenim i 
ram eni, tako  da kažete v tis člo
veka z nenarejen im  obnašanjem .



SREDNJEŠOLCI K A T E D R A

Obisk na učiteljišču
M ariborsko učiteljišče im a le 

tos 472 d ijakov in  13 oddelkov. 
Šolanje tra ja  pet let. S tud ijska  
doba petih  le t je  na v idez dolga, 
toda zato nu jno  potrebna.

Na šoli sm o  poiskali predsed
n ika  šolske skupnosti Vlada  
C vahteja  in  predsednika  aktiva  
LM S Edija Lorberja. V kra jšem  
razgovoru sta nam  povedala:

Odbor šolske skupnosti sestav
ljajo p redstavn ik  razredne sk u p 
nosti, predsedn ik m lad inske  or
ganizacije, sekretar ak tiva  Z K. 
P redsedstvo šolske skupnosti se
stavlja jo  p redstavn ik  m ladinske  
organizacije, sekretar ak tiva  Z K  
in  član šolskega odbora. Odbor 
dela v  treh  kom isijah. V  učno- 
vzgojni, socia lno-ekonom ski in  
kom isiji za prired itve  in  zabave. 
Šolska skupnost razpolaga s svo
jo blagajno, k i kr ije  stroške raz

n ih  Časopisov za k lubsko  sobo in  
dijaško samopomoč.

M ladinska organizacija na šoli 
je  zelo agilna. Organizacija dela 
v  devetih  sekcijah. N ajuspešnejši 
sta bili avto-m oto  sekcija  in  
dram ska skupina, k i jo  poznam o  
pod im enom  M KUD »Jože K e
renčič«. A vto -m o to  sekcija  je  
dobila lani od A vto -m o to  Center  
že drugo nagrado za svo je delo. 
Prvič so dobili m oped, sedaj pa 
m otor. K om ite LM S na uč ite lji
šču pripravlja  letos posvetovanje  
učite ljiščn ikov Jugoslavije. To 
bo vsekakor ve lik  uspeh in  seve
da tud i dokaz, da so d ijak i m ari
borskega učiteljišča  zelo agilni. 
D ijaki sam i rešujejo  razredne 
problem e ko t na prim er izosta
nek  pri pouku  na čisto svo je

vrsten  način. D ijaki skupa j s 
profesorjem  ocenijo izostanek  
dijaka  ko t opravičljiv oziroma  
neopravičljiv .

Tovariš C vahte in  Lorber sta 
govorila tud i o organizaciji Z K  
na šoli: treba bo vsekakor priteg
n iti v  delo te  organizacije več di
jakov  ko t doslej. B iti prosvetni 
delavec je  odgovorno delo. Letos, 
ko so zapustili šolo peti le tn ik i, 
četrti pa so bolj m alo na šoli, je  
ostalo v  a k tivu  Z K  le 9 članov. 
Po m n en ju  obeh predstavn ikov  
šole se bo letos dvignilo  število  
članov na 20.

Pogovor smo m orali končati, 
ka jti zvonec je  klical d ijake v  
razrede.

Ivo  Š tra k l

Iz poročila E
srednje

ljudsko tehniko. Za vsako dejav
nost je  bila določena kom isija z 
referentom , ki je  skrbel za p ra 
v ilen  po tek  dela.

V zvezi z ideološko-politično 
vzgojo m ladine sm o im eli politič
ne preglede dogajanj v  svetu in 
o sta lišču  naše dom ovine; sledila 
so p red av an ja : Boj za prem oč 
m ed ZDA in  SZ; Vloga neorgani
ziran ih  držav ; N erazvite dežele 
n a  poti gospodarskega in poli
tičnega razvoja; Sodobna Jugo 
slavija. K er je  bilo m ed m ladino 
veliko zan im anja  za k lub OZN, 
smo ga ustanovili v  mesecu de
cem bru. Vsakdo, kd je  član tega 
kluba, zastopa eno izmed držav 
članic OZN, in  to  v  gospodar
skem, po litičnem  in ku ltu rnem  
življenju . K lub OZN je  obdelal 
dežele: N igerijo, G vinejo, F ra n 
cijo, Jugoslavijo , Indonezijo, 
Brazilijo. Zelo se je  uveljavil 
m arksističn i krožek, ki je  zajel 
razen m lad ih  kom unistov še p re
cej osta lih  dijakov. S p redavan ji 
so nam  pom agali tov. profesorji; 
p rede la le  p a  so se sledeče tem e: 
Versko vprašan je , Socialistična 
m orala, N astanek  sveta, Razvoj 
živih b itij, Izvor in  razvoj člove
ka, Položaj Slovencev v T rstu, 
N astanek  in  razvoj družine. Ze
lo uspešna so b ila  p redavan ja  
»Šole za življenje«, ki je  nanovo 
ustanovljena, ven d ar je  m ladina 
zanjo pokazala velik  in teres.

V redno p o sn em an ja !
D ijaška zadruga delu je na šo

li že 10. leto. U stanov ljena je  b i
la  z nam enom , da omogoči d ija 
kom  cenejšo nabavo sk rip t in 
d rug ih  šolskih po trebščin  te r  da 
jim  iz tren u tn e  stiske pom aga s 
posojili. P redvsem  p a  je  nam en 
zadruge, da se d ijak i v  njenem  
okviru  usposobijo za organiza
cijsko delo v družbenih  organi
zacijah. D ijaki p rak tično  vodijo 
nabavn i in  p rodajn i oddelek, 
b lagajno, ta jn išk e  posle in k n ji
govodstvo te r  tako  v  p raksi u tr 
ju je jo  v šoli pridobljeno  znanje. 
Č lani zadruge so vsi dijaki, član
ski delež znaša 100 din.

V 10 le tih  obstoja je  zadruga 
pridobila  že bogate p rak tičn e  iz
kušnje, iz le ta  v  leto  pa se tudi 
finančno krepi. V le tošn jem  šol
skem  le tu  beleži 614.589 din p ro 
m eta, od tega odpade pretežn i 
del na p rodajo  skrip t.

V rednost izdanih  sk rip t je  
623.750 din. P ovprečna cena za 
en izvod je  260 din. Razm erom a 
nizko ceno je  omogočil OLO M a
ribo r s tem , da je  plačal av to r
ske honorarje  iz sk lada U stano
ve B orisa K idriča. B lagovni p ro
m et je  v  p rim erjav i z lanskim  
letom  n araste l in znaša doseženi 
dohodek 138.435 din. P rom et s 
posojili je  bil zelo živahen. V tem  
šolskem  le tu  je  bilo 125 dijakom  
posojeno skupaj 95.524 din.

Kamera je  zabeležila . . .

Delo v  šolskem  le tu  1960/61 se 
je  razv ijalo  v  zelo težk ih  pogo
jih . Šola je  im ela n a  razpolago 
sam o 12 učilnic, v  k a te rih  je  bilo 
24 oddelkov. Torej so bile vse 
učilnice dnevno d v ak ra t zasede
ne in  nism o mogli organizirati 
sem inarsk ih  vaj ali p a  se resneje 
pog lab lja ti v  in te resn ih  krožkih. 
P rofesorski zbor je  b il zlasti po 
sm rti tov. prof. L adislava M la
k a r ja  p reobrem enjen . K ljub  ob
jek tivn im  težavam  je  zbor uspel 
v tem  letu, da je  dosegel lepše in 
bolj poglobljene učne uspehe, da 
je  pom agal m ladini p r i n jen ih  o r
gan izacijah  in  razvil vzgojno so
delovanje m ed d ijaki, p rofesorji 
in starši. M nenja sem, da bomo 
v bodoče dosegli p ra v  v  sodelo
v an ju  teh  tre h  fak to rjev  stro 
kovni in  vzgojni nivo, k i je  po
treben  naši družbi.

Izredno pom em ben vzgojni či- 
n ite lj je  vsekakor organizacija 
LMS, k i je  v tem  le tu  zaživela v 
vsej širini. Š tir in a js t različnih  
oblik m ladinskega dela dokazuje, 
da je  m lad ina našla  sam a sebe, 
da im a široko perspektivo  in da 
ak tivno  posega v svojo lastno 
vzgojo. Na tem  področju  je  bilo 
sodelovanje najlepše in  da so se 
tu  pokazali naj lepši odnosi med 
profesorji in  dijaki. P repričan  
sem, da se lahko p rav iln i m edse
bojn i odnosi u s tv a rja jo  le v  
skupnem  delu, v skupn ih  napo
rih  in v skupn ih  uspehih. S igur
no je, d a  se bodo ti p ris tn i od
nosi p renašali tu d i v razred  in  v 
delo na strokovnem  področju.

D em okratizacija našega živ
lje n ja  in  decentra lizacija  uprave 
zah tevata  visoko osebno zrelost 
in močno razv it čut odgovorno
sti. Zato m oram o v nas sam ih 
g rad iti človeka, ki bo poznal raz 
voj naše dem okracije in ki bo 
znal p revzem ati m oralne in  n a 
tu ra ln e  odgovornosti. P ri tem  
m oram o vzgojiti človeka, ki bo 
im el ču t do ožje in širše  skupno
sti.

Vse težje problem e šole sta  re 
ševala šolski odbor in  profesor
ski zbor. Tu sem  zapazil že glo
boko zakoren in jen  ču t odgovor
nosti posam eznika, kakor tud i 
vsega kolektiva. D ijaki so reše
vali svoje problem e v  razredn ih  
in šolskih skupnostih. Tu se po
ra ja  nov d ijak , ki pozna poleg 
svojega uspeha še uspeh raz red 
nega ko lektiva in  šole v celoti. 
Nesebična pom oč slabšim  d ija 
kom  je  odraz visoke zavesti in 
človečnosti, k i jo  hočemo dati 
m ladi generaciji.

Delo m lad inske organizacije 
na naši šoli je  bilo v  tem  šolskem  
le tu  vsestransko  in  razgibano. 
R azvijalo se je  .po program u, ki 
je  bil razdeljen  n a  ideološko-po
litično, ku ltu rno -p rosvetno  in 
športno dejavnost, sek to r za de
lovne akcije, m ladinsk i tisk  in

Šolska vrata I. gimnazije še 
vedno zaprta? Ne, gimnazijci 

imajo športni dan

. . .  dijake Srednje šole za telesno 
vzgojo smo zalotili pri malici. 
Nismo jih motili, zaželeli smo jim 

le dober tek . . .

. . .  naš sprehod po srednjih šolah smo zaključili na učiteljišču. 
Dekleta četrtega letnika vadijo odbojko. 2oga pri servisu se največ

krat znajde namesto na igrišču v bližnjem grmovju . . .

Na I. gimnaziji nič 
novega

. . .  medtem ko nekateri tekajo 
po igrišču, drugi sedijo v šolskih  
klopeh in sledijo predavanju 

profesorja. . .

K ako naj sedimo? Ce p ri sede
n ju  p rek riža te  noge, p renesite 
vso težo telesa na nogo, k i je  na 
tleh. Ozko k rilo  se vam  k ad a r se 
vsedete, nu jno  dvigne. Ce nato  
kolena še nevede razstavite, bo 
prizor dokaj neugoden. V endar 
ni potrebno, da zato vedno noge 
prekrižate . D ržite jih  rah lo  d ru 
go ob drugi, k a r  delu je tud i bolj 
skrom no, neupadljivo . Ce im ate 
široko krilo, ga n ik a r ne privzd i
gu jte  previsoko če sedete. N a
sprotno, sedite kolikor mogoče 
ležerno, spodnji del k rila  pa n a 
rah lo  p ritisn ite  k  nogam . Tako 
lahko noge brez prem islekov tudi 
p rekrižate .

. . .  in še roke! N ikar jih  ne pu 
ščajte  v žepih. D ržite jih  spro
ščene ob telesu. M nogokrat vas 
prevzam e bojazljivost, k er mo
ra te  nenadom a m isliti na roke in 
so vam  v napoto. V tak ih  in  po
dobnih  tren u tk ih  postopajte  ta 
kole: E na roka naj bo m alce za 
h rbtom , drugo pom aknite neko
liko nap re j, m alo obrnjeno n a 
vzven, k a r  je  tu d i najbolje, če 
hočem o poudariti n jeno lepoto.

Ce pa že d a je te  roke slučajno 
v žepe, jih  n ik a r  ne tiščite van je  
s s tisn jen im i pestm i, tem več jih  
ležerno v ta k n ite  v  žepe tako, da 
ostanejo palci zunaj.

Na m ariborsk i I. g im naziji sem  
zaprosil ravnatelja  tov. Ivana  
R udolfa  za kra tek  razgovor. 
M ed tem , ko sem  ga čakal v  ta j
n ištvu , sem  dobil v  roke »Mlado 
misel« in  »Glasilo m aturantov  
4. a«, dve publikaciji, k i sta izšli 
v  p re tek lem  letu. Pri eni in  dru 
gi sem  opazil izredno literarno  
prizadevnost. N ehote sem  se 
spom nil »Katedrine« ankete , k i 
smo jo izved li m ed  študen ti v iš 
jih  šol in  razliko  m ed  razredom  
I. g im nazije, ter nepričakovane
ga uspeha gim nazijcev. Dobil 
sem  občutek, da sem  prišel v  šo
lo, k i razpolaga s prav dobrim  
profesorskim  kadrom . Med sa
m im  pogovorom  sem  izvedel od 
tovariša ravnatelja  sledeče:

G lavni problem  gim nazije je  
pom anjkan je  prostora. Šola im a  
600 d ijakov, k i so razvrščeni v 18 
oddelkih , pouk pa teče v  dveh  iz 
m enah. V  isti stavbi im ajo pouk  
še m ojstr i in  večerna gim nazija. 
P om anjkanje prostora so čutili 
najbolj ob sprejem u d ijakov na 
gimnazijo. K riterij sprejem a je  
bil nam reč zelo oster, tako da 
mnogo d ijakov z dobrim  uspe
hom  niso sprejeli, čeprav po 
m n en ju  tovariša ravnatelja  to  ni 
najbolj pravično.

Pogovor je  nanesel tud i na za 
ključn i izp it — nekdanjo  m a tu 
ro. R avnateljevo  osebno m nen je  
je, da je  ta k  način polaganja za 
ključnega izp ita  gotovo boljši 
kakor prejšn ja  m atura. D ijakom  
nudi mnogo več m ožnosti, da se 
odločijo za nadaljn jo  pot in  jih  že 
v srednji šoli pripravlja  na n ji
hov bodoči štud ij in  kasnejši po
klic. P om anjkljivost novega na 
čina pa je  v tem  — vsa j pri nas 
v  S loveniji — da še n i prišlo do 
zam išljene re form e šolstva. T o
variš R udolf je zato končal: 
»Upam, da bomo nov način dela 
dokončno izpopolnili in  ga u v e 
ljavili ter da bomo lahko že v  
b ližn ji bodočnosti nudili našim  
d ijakom  še popolnejšo speciali
zacijo.

. . .  na sprehajališču pred šolo so 
jih zamenjali mlajši tovariši iz 
osemletke. Nekateri resni, a dru
gim mladostna razposajenost še 

ni dala miru . . .

Ce n im ate  tak e  drže, k i je p rv i 
Pogoj gracioznosti, poprav ite to 
s sledečo vajo, k i pa jo delajte  
redno vsak dan: stopite ob zid z 
bosim i nogam i in  se do k ra ja  
zravnajte . S petam i, bedri, ram e
ni in glavo se d o tika jte  zidu, ven 
d a r  b rez prevelikega napora. Ro
ke na j vam  vise ob telesu. Spro
stite  se. N ato se ponovno naslo
n ite  na zid, kakor p rej. O stanite 
v  tem  položaju dve do tr i m inute. 
Ta v a ja  vam  bo sčasoma pom a
gala, da se boste tu d i ves dan 
d ržali vzravnano, in to  brez vsa
kega napora.

K aj pa stopala, noge, hoja?! S
poprav ljan jem  podrobnosti v 
svojem  obnašan ju  boste uspeli 
vskladiti vse gibe. N ikar ne re 
cite: »Ne vem, kaj naj storim  z 
nogami!« Ce stojite, ne s to jte  kot 
P ri telovadbi, v »razkoračeni sto
ji«, ne p restopa jte  se z noge na 
nogo. N ikar ne dopustite, da bi 
vas prevzelo tisto  značilno d rh te 
nje, k er boste tako  vsem  poka
zali, da trp ite  zaradi »kom
pleksa«. Spom nite se, da bi bilo 
treba  pete  sestav iti in  konce 
Prstov nekoliko razstav iti, k e r  je  
to eden tis tih  položajev, k i vas 
najm an j u tru ja jo .
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Iz obvestila Višje pravne šole
V naslednjem  dajem o študen 

to m  šole nek a te ra  napotila  in  in 
form acije, ki so jim  potrebne v 
zvezi z n jihovim  vpisom  in š tu 
d ijem  n a  šoli.

Redni štud ij na šoli tra ja  dve 
le ti (štiri sem estre). Pouk na šoli 
je  organiziran  tako, da daje  za
k ljučno prvo stopnjo visokošol
ske pravne izobrazbe študen 
tom, ki uspešno končajo š tiri se
m estre in opravijo  predpisane 
izpite.

Š tudijsko leto začne 1. oktobra 
in konča 30. sep tem bra nasled
njega leta.

V pisovanje je  v začetku š tu d ij
skega le ta  za celo leto. Redni 
vpis je  od 20. do 30. septem bra, 
ravna te lj šole pa lahko  iz opra
vičenih razlogov dovoli n aknad 
ni vpis, vendar najdalj e do 31. 
oktobra.

Š tudijsko  leto se deli v  zim ski 
in poletni sem ester. Z im ski se
m ester tra ja  od 1. oktobra do 15. 
feb ruarja  naslednjega le ta, le tn i 
sem ester pa od 16. feb ru a rja  do 
30. septem bra.

Delo na šoli poteka v zim skem  
in poletnem  sem estru  naslednje:

— od 1. oktobra do 15. ja n u a r
ja  p redavan ja  v zim skem  sem e
stru ;

— od 16. ja n u a r ja  do 15. fe
b ru a rja  redni zim ski izpitni rok;

— od 16. feb ru arja  do 31. m aja 
p redavan ja  v  poletnem  sem estru ;

— od 1. ju n ija  do 30. jun ija  
redni poletni izpitni roki;

— od 1. ju lija  do 31. avgusta 
poletne počitnice;

— od 1. do 30. sep tem bra red 
ni jesenski izpitni roki.

Izpiti iz predm etov po učnem  
načrtu  se oprav ljajo  takole:

Predmeti I. letnika:
— izpit iz Politične ekonom ije 

po II. sem estru  do konca III. se
m estra ko t posam ični izpit, po
III. sem estru  pa kot skupinski 
izpit skupno z Ekonom sko poli
tiko FLR J in Javn im i financam i 
s tem, da izpit iz tega predm eta 
ni pogoj za vpis v III. sem ester;

— izpit iz Uvoda v  pravoznan- 
stvo in  Sociologije kot skupinski 
izpit, k i se lahko oprav lja  že po 
prvem  sem estru  in  je  pogoj za 
vpis v  III. sem ester;

— izpit iz D ružbene politične 
ured itve  F L R J in razvoja lju d 
ske oblasti, Jav n e  up rave  I. in  
O rganizacije pravosodja kot sku 
pinski izpit, k i se lahko  oprav lja  
po drugem  sem estru, te r  je  pogoj 
za vpis v  III. sem ester;

— izpit iz O rganizacije in 
u p rav ljan ja  gospodarskih o rga
nizacij te r  iz Osebnega in rod
binskega prava kot skupinski iz
pit, k i se lahko  oprav lja  po d ru 
gem sem estru  in je  pogoj za vpis 
v III. sem ester;

— izpit iz Osnov računovod
stva kot posam ični izpit, k i se 
lahko oprav lja  po drugem  sem e
stru , ki pa ni pogoj za vpis v  III. 
sem ester;

— izpit iz P redvojaške vzgoje 
kot posam ični izpit, k i se oprav
lja  po drugem  sem estru  in je  po
goj za vpis v III. sem ester.

Predmeti II. letnika:
— izpit iz Osnov civilnega p ra 

va, Osnov kazenskega p rav a  s 
procesom, O risa civilnega pro
cesnega p rava  in iz Pogodb b la
govnega prom eta te r  v rednost
n ih  pap irjev  kot skupinski izpit, 
ki se oprav lja  po IV. sem estru ;

— izpit iz Jav n e  up rave  II., 
U pravnih  postopkov in  up ravn ih  
sporov te r iz Tem eljev delovnega 
p rava  in socialnega zavarovanja 
kot skupinski izpit, k i se lahko 
oprav lja  po IV. sem estru;

— izpit iz Ekonom ske politike 
FLR J in  iz Jav n ih  financ kot 
skupinski izpit, k i se lahko 
oprav lja  po III. sem estru ;

— izpit iz Evidence p ravn ih  
razm erij kot posam ični izpit, k i 
se lahko oprav lja  po IV. sem e
stru ;

— izpit iz P redvo jaške vzgoje 
kot posam ični izpit, k i se oprav
lja  po IV. sem estru.

Š tuden t se lahko vpiše v II. le t
nik, če je  opravil vse tis te  izpite 
in  d ruge učne obveznosti, za k a 

te re  je  določeno, da so pogoj za 
vpis v II. letnik.

Izredni študen t se lahko vpiše 
v II. le tn ik , če je  uspešno opra
vil skupinski izpit iz Uvoda v 
pravoznanstvo in  iz Sociologije 
te r  skupinski izpit iz Družbeno 
politične u red itve  F L R J in raz
vo ja ljudske oblasti, Javne 
up rave  I. in O rganizacije p ravo
sodja. V takšnem  prim eru  lahko 
opravi izredni študen t preostali 
skupinski izpit iz predm etov
I. le tn ika , ki je  sicer pogoj za 
vpis v II. le tn ik , m ed štud ijem  v 
višjem  le tn iku . (Za vpis v II. le t
n ik  šolskega le ta  1961/62 velja  še 
sklep šolskega sveta, o katerem  
smo štu d en te  obvestili z našo 
okrožnico z dne 24. ap rila  1961). 
Ta izjem a velja  samo za izred
nega študenta , up rava  šole pa 
lahko  dovoli tud i rednem u š tu 
den tu  iz u tem eljen ih  razlogov, 
da dela izpit, k i je  pogoj za vpis 
v II. letn ik , šele m ed štud ijem  v
II. le tniku.

Po tem, ko opravi š tuden t 
uspešno vse izpite po učnem  n a 
črtu , m u izda šola diplomo, s k a
te ro  m u prizna prvo stopnjo v i
sokošolske izobrazbe za pravno 
stroko te r  pravice, ki izvirajo iz 
tega po zakonu.

Izp itn i roki so redn i in  izredni. 
R edni izpitni rok i so od 16. ja 
n u a rja  do 15. feb ruarja , v jun iju  
in  septem bru.

Poleg tega lahko  oprav ljajo  
študen ti izpit, razen v  poletn ih  
počitnicah, v zadnji dekadi po
sam eznega meseca.

K  izpitom  se p rijav ijo  kand i
d a ti pism eno najpozneje do zad
njega dne v p re jšn jem  mesecu.

O času in  k ra ju  izpita obvesti 
ta jn ištvo  posam eznega kand ida
ta , razpored izpitov pa objavi 
tu d i na oglasni deski.

K and ida t se lahko odjavi 3 dni 
pred  izpitom. K andidat, ki brez 
opravičenih  razlogov ni oprav
lja l izpita na zanj določen dan, 
sme oprav lja ti izpit šele v n a 
slednjem  izpitnem  roku.

Na prošnjo  kandidata , ki iz 
opravičenih  razlogov ne m ore 
op rav lja ti izpita na določen dan, 
se določi drugi dan v istem  izpit
nem  roku.

Če je  kan d id a t odstopil med 
op rav ljan jem  izpita, se šteje, 
kak o r da izpita ni opravil.

K and ida t lahko  oprav lja  izpit 
tr ik ra t. U prava lahko kand idatu  
dovoli, da oprav lja  izpit še če
trtič .

P ri izpitih  iz skupin, ki ju  tvo 
rita  dva predm eta, kand ida t ni 
opravil izpita, če je  bil negativno 
ocenjen že iz enega predm eta. 
P ri izpitih iz skupin, ki jih  tvo
rijo  tr ije  ali več predm etov, po
nav lja  kandidat, če n i opravil iz
p ita  samo iz enega predm eta, iz
p it samo iz tega predm eta.

Izpraševalec ozirom a izpitna 
kom isija določi kand ida tu  za po
novitev izpita rok, ki ne sme biti 
k ra jš i od enega m eseca in ne 
daljši od treh  mesecev.

Za izredne študente, ki zaradi 
oddaljenosti ne m orejo obisko
v a ti rednega pouka v šoli, bo 
u p rav a  šole s sodelovanjem  lju d 
skih (delavskih) un iverz in d ru 
štev  pravnikov  v večjih  cen trih  
organizirala sem inarje  oziroma 
tečaje, kolikor bodo š tuden ti za 
to pokazali potrebno zanim anje 
ozirom a kolikor bo za to  zadost
no število  interesentov.

Za I. le tn ik  je  šola izdala sk rip 
ta  za vse predm ete razen  za so
ciologijo in  rodbinsko pravo. 
K om pletna sk rip ta  za I. le tn ik  
stanejo  4625 din in jih  š tuden tje  
lahko  kupijo  v  p isarn i šole ozi
rom a jih  lahko naročijo. V tem  
p rim eru  pošlje šola sk rip ta  po 
povzetju.

Za sociologijo priporočam o š tu 
dentom , da si nabavijo  knjigo 
dr. Jožeta  G oričarja  »Sociolo
gija«. K njiga je  pred  k ra tk im  iz
šla v drugi izdaji. (Knjigo dobijo 
š tuden tje  tud i v srbohrvatskem  
prevodu.)

K ot dopolnilno lite ra tu ro  p r i
poročam o za ta  predm et še k n ji
go Olega M andiča »Uvod u opču 
sociologiju«, Zagreb 1959.

Za predm et osebno in  rodb in 
sko pravo je  izdala šola samo 
sk rip ta  za osebno pravo. Za rod 
binsko pravo priporočam o š tu 
dentom  knjigo A. F inžgarja 
»Rodbinsko pravo«, L jub ljana 
1957.

Za II. le tn ik  p rip rav lja  šola 
sk rip ta  za vse predm ete, razen za 
ekonom sko politiko FLR J. Za ta  
predm et priporočam o slušate
ljem  knjigo dr. F rance ta  Č erneta 
»Ekonomska politika FLRJ« v iz
daji U radnega lis ta  LRS, L ju b 
ljan a  1960. K ot pripom oček pa 
priporočam o še poleg ostale lite 
ra tu re  knjigo dr. S tjepana Lo- 
vrenoviča »Ekonomska politika 
Jugoslavije« v izdaji založbe Ve- 
selin M asleša, S arajevo  1960. 
S krip ta  za ostale p redm ete bo iz
dala šola postopom a in jih  bomo 
pošiljali študentom , ki jih  v  n a 
prej izrecno naročijo, postopom a 
po povzetju.

Zveza študentov  Jugoslavije, 
odbor v išjih  šol v M ariboru  iz
d a ja  svoj m esečnik »Katedra«. 
L ist prejem ajo  vsi redn i in izred
ni š tuden ti m ariborsk ih  v išjih  
šol, to rej tud i VPS. Š tuden te  v a 
bimo, da glasilo m ariborsk ih  š tu 
dentov sta lno  sprem ljajo , ker 
bomo objav lja li vsa obvestila 
študentom  v »Katedri«. Obvešča
n je  študentov  z okrožnico bomo 
uporab ljali le  v na jnu jne jših  p r i
m erih.

U prava VPŠ

Izpiti na Višji komercialni šoli 
bodo v  šolskem letu 1961/62 vsak 
mesec, vendar ne več po posa
meznih predmetih temveč po 
profesorjih. Vsak profesor bo 
imel določen dan, ko bo izpraše
val, in sicer iz vseh predmetov, 
ki jih predava na šoli.

Razpored izpitov bo objavljen  
pozneje.

Uredništvo bralcem 
fotoamaterjem!

Uredništvo »Katedre« mari
borskih študentov bo organizi
ralo razstavo fotografij študen- 
tov-fotoamaterjev. Najboljše fo
tografije bodo nagrajene in ob
javljene v  časopisu.

Pogoji za sodelovanje so na
slednji:

— najmanjši format slike naj 
bo 18 X  24 cm;

— na hrbtni strani slike naj bo 
napisan naslov slike, ime in na
slov avtorja, naziv šole, katero 
šolo obiskuje ter semester, v ka
terem je vpisan;

— avtor naj navede pogoje, 
pod katerimi je napravljena s li
ka.

Pozivamo vse študente-foto- 
amaterje, ki so za to zainteresi
rani, da svoja dela pošljejo na 
naslov: Uredništvo »Katedre«, 
Maribor, Gregorčičeva 30 (za foto 
natečaj).

Zadnji rok za pošiljanje foto
grafij je 1. december 1961.

Uredništvo

V SPLITU VSŠ
Komisija za fakultete in višje 

šole Sveta za prosveto LO okraja 
Split je na osnovi iniciative Sve
ta za ljudsko zdravje NR Hrvat- 
ske razmotrila vprašanje potreb 
stomatoloških kadrov za posa
mezna mesta Dalmacije.

Po tej odločitvi bo študij na 
Višji stomatološki šoli trajal dve 
leti in bo predstavljal prvo stop
njo stomatološke izobrazbe. Ta 
višja šola bo po odloku LO okra
ja skoraj začela z delom. Šola bo 
v zgradbi Zavoda za zaščito 
zdravja. Osnovana je že tudi ko
misija za izbiro predavateljev in 
sodelavcev te visokošolske insti
tucije.

TOVARNA

ZLATOROG
MARIBOR, KLAVNIŠKA 23
telefon 20-47, 20-48

priporoča potrošnikom svoje kvalitetne proizvode

— detergente za belo in pisano perilo OSKAR RIO

— detergent za fino perilo PERILO

— tekoči detergent CET

— VAN KAIT krema za zobe

— SOLEA krema

— FOX krema za čevlje in FOX parketna posta

— SCHWARZKOPF proizvodi za nego las GLEMO 
FIT SEBORIN

O bveščamo študente Višje kom ercialne šole, 

da lahko dobijo osa skrip ta

in ostale učne pripom očke o poslovalnici založbe  

v Gosposki ulici!

Tam  lahko dobijo tudi oso ostalo strokovno  

literaturo.

M A R I B O R
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VAŽNO OPOZORILO!
OBVEŠČAMO VSE ŠTUDENTE V REDNEM DE

LOVNEM RAZMERJU (IZREDNE), DA, KOLIKOR ŠE 
NISO PORAVNALI NAROČNINE PRI VPISU, DA 
NAROČNINO TAKOJ PORAVNAJO NA NAŠ TEKOČI 
RAČUN: 604-702-1-167 (ZA KATEDRO).

TISTI, KI SO PREJEMALI KATEDRO 2E LANI, 
NAJ NAKAŽEJO 450 DINARJEV; OSTALI LETNO 
NAROČNINO (1961/62) 300 DINARJEV.

PROSIMO VAS, NAKAŽITE DENAR NAJKA
SNEJE DO 28. OKTOBRA.

UREDNIŠTVO



ŠPORT K A T E D R A

ŠTUDENTSKI KLUB V MARIBORU -  DA ALI NE?
ŠPORTNEGA UDEJSTVOVANJA MARIBORSKIH ŠTU

DENTOV DOSLEJ PRAKTIČNO NI BILO. OMEJENO JE 
BILO IZKLJUČNO NA POSAMEZNE KAMPANJSKE PRI
REDITVE ALI PA NA UDEJSTVOVANJE NADARJENIH 
POSAMEZNIKOV V ŽE OBSTOJEČIH MARIBORSKIH 
OSREDNJIH DRUŠTVIH. ZARADI VEDNO VEČJE POTRE
BE, PA TUDI ZELJE SAMIH ŠTUDENTOV PO ŠIRŠEM IN 
SISTEMATIČNEM ŠPORTNEM UDEJSTVOVANJU, SMO 
SKLENILI LETOŠNJO PRVO ŠPORTNO STRAN POSVETITI 
PROBLEMU RAZMAHNITVE ŠTUDENTSKEGA ŠPORT
NEGA ŽIVLJENJA V NAŠEM MESTU.

Iz prakse p rv ih  le t obstoja  v iš
jih  šol v M ariboru lahko najbolje  
ocenimo dosedanjo situacijo. 
Š tuden t, k i se je  vpisal na višjo  
šolo in  bil m orda celo voljan, da 
se športno u dejs tvu je , je  to svo 
jo nam ero ka j težko  realiziral. 
Res je, da obstoja in  dela v  M a
riboru cela vrsta  športn ih  in  te 
lovadnih  društev. Vendar je  v  
teh  društvih  težko  na jti prostora  
za 18- do 20-letnega m ladinca ali 
m ladinko , ki si želi šport le kot 
rekreacijo. U sm erjenost športnih  
društev  je  pač še vedno dokaj 
tekm ova lna  (da ne rečemo re
korderska) in  človek, k i vstopa  
na višjo  šolo, za takšen  šport go
tovo n im a dovolj časa.

Te vrstice naj ne bodo kritika  
dela športn ih  društev. Dobro v e 
mo, da so finančne težave, po
m a n jka n je  prim ernih  prostorov 
za vadbo, pom an jkan je  strokov
n ih  vod ite ljev  in  včasih tud i in 
dividualno gledanje na šport 
opravičilo za opisani pojav, ne 
m orem o pa m im o tega, da ga 
konstatiram o. Da je  res tako, go
vori tud i dejstvo , da se k ljub  
dvo letnem u obstoju v iš jih  šol v  
M ariboru š tuden tje  — razen po
sam eznih  tekm ovalcev  — n ik a 
kor  niso uspeli bolj m nožično  
vk lju č iti v  športno živ ljen je. Z a 
to izkoriščanje prostega časa po
gosto izpade tako, ko t si ne že
lim o n iti študen tje  sam i n iti kdo  
drug. Edini pa smo si gotovo v  
tem , da tud i na jm arljive jši š tu 
den t ne m ore ves dan presedeti 
pri kn jigah  in  da im a pravico do 
svojega prostega časa. Zal pa 
ravno takra t svo je odvečne sile 
prepogosto usm erja  ne najbolje!

Kaj to rej sto riti?
Ena možnost bi bila nedvomno 

ta, da bi pri že obstoječih osred
njih mariborskih društvih sku
šali doseči, da nam le -ti omogo
čijo množično vstopanje in goji
tev športa v njihovi sredini ta
ko, kot si ga mi želimo — kot re
kreacijo po napornem duševnem  
delu. Druga možnost bi bila ta, 
da v Mariboru ustanovimo štu
dentsko športno društvo, ka
kršna imajo že v drugih jugoslo
vanskih mestih (Oiympija v 
Ljubljani, Mladost v Zagrebu, 
Crvena zvezda v Beogradu, Mla
da Bosna v Sarajevu). Pri tem 
Pa ne moremo mimo enoglasne 
ugotovitve, da posnemanje dela 
teh društev v Mariboru ne bi ro
dilo zaželenih rezultatov. Vedeti 
namreč moramo, da pri omenje
nih društvih gre v glavnem za 
visoko kvalitetne — vrhunske 
klube, v katerih prav gotovo ni 
mesta za široko rekreacijsko 
udejstvovanje.

P repričan i smo, da bi bilo ob 
dan ih  pogojih in razm erah  — če 
se seveda odločimo za ustanovi
tev k luba — mnogo prim ernejše 
društvo  z najširšo  bazo, v k a te 
rem  bi lahko vsi ali vsaj večina 
m ariborskih  študentov  v svojem  
Prostem  času našla tisto  športno 
Panogo, ki jim  je  najbolj p ri 
srcu. Takšno delo v širino bi sča
soma zanesljivo izdvojilo nekaj 
nadarjen ih  posam eznikov, ki bi 
Potem lahko prestopili v enega 
že obstoječih osrednjih  k v a lite t
n ih  m ariborskih  klubov. K olikor 
Pa bi bilo v eni panogi več n ad a r
jen ih  in  tekm ovanju  naklonjenih  
Posameznikov, bi le -ti lahko 
ustanovili ekipo in tekm ovali v 
odgovarjajočem  tekm ovanju.

A nketa K atedre
To je  bilo neka j osnovnih m isli 

in  razglabljanj, porojenih v  vro 
čih poletn ih  mesecih. Ob vstopu  
v novo štud ijsko  leto pa je  več  
ko t potrebno, da ta več ali m an j 
im aginarna razglabljanja skuša  
mo realizirati. Vedno in  povsod  
moram o nam reč izhajati iz  d e j
stva, da je  študentov , k i so se 
vo ljn i športno udejstvova ti v e 
dno več, da pa se vse do danes 
niso udejstvovali.

U redništvo športne ru b rik e  
»Katedre« je  zato v p retek lih  
dneh zaprosilo nekaj naših  p ro
fesorjev in v idn ih  športn ih  de
lavcev v M ariboru za njihovo 
m nenje o bodoči u red iti športne
ga živ ljen ja med študenti. A nke
tiranci so si edini v tem , da je  
športno udejstvovan je študen tu  
potrebno. O načinu, kako naj bi 
se to udejstvovanje oblikovalo, 
pa so m nenja več ali m anj de
ljena.

Trije g la v n i problem i
P redsednik  MSD B ranik  m agi

ste r DUŠAN VODEB nam  je od
govoril takole:

»Kolikor bi bodoči študentski 
klub rešil tri glavne probleme 
(finančna sredstva, strokovni ka
dri in vadbeni prostori), bi bila 
njegova ustanovitev sila korist
na. V Mariboru je dovolj mladi
ne, ki je navdušena za šport, ta 
ko da že obstoječa centralna ma
riborska društva z ustanovitvijo 
novega ne bi v ničemer trpela. 
Naša tendenca je, da se v čim 
večjem številu društev udejstvu
je kar največ mladine, talenti
rani pa se nato zberejo v enem  
izmed centralnih društev, ne ozi
raje se na to ali so študentje ali 
delavci. Proti minimalni odškod
nini je MŠD Branik pripravljeno 
novemu študentskemu društvu 
— kolikor bo prišlo do njegove 
ustanovitve — nuditi vsa razpo
ložljiva igrišča in športne na
prave.«

Pom oč p ro feso rjev
K ratko  in jed rna to  nam  je  od

govoril p redavate lj na VKŠ 
FRANJO STEFANEC.

»Kot laik v športu lahko po
vem, da bi bil študentski klub v 
Mariboru potreben predvsem za 
rekreacijo in še to samo v pri-

Profesor Franjo Stefanec

meru popolne množičnosti. Pre
pričan sem, da bodo vsi profesorji 
radi sodelovali v organizacijskih 
zadevah, saj je med nami mnogo

športnih strokovnjakov, pa tudi 
,kibicev‘ ne manjka . . .«

N ajprej m nožičnost, 
za tem  k v a lite ta

DRAGO ŠUMAK, predsednik 
O krajne zveze za telesno vzgojo 
v M ariboru, nam  je  v zvezi z 
ustanovitv ijo  študentskega špo rt
nega d ruštva  v M ariboru pove
dal naslednje:

»Ustanovitev društva bi bila 
koristna, rekel bi celo nujna, saj 

i se Maribor razvija vedno bolj v 
visokošolski center. V društvu se 
ne bi združevali samo študentje 
iz Maribora, temveč iz vse Jugo
slavije, tako da bi v njem kre
pilo prijateljstvo in bratstvo na
ših narodov. Ker bi društvo de
lovalo na osnovi najširše mno
žičnosti, bi se izvenšolska dejav
nost naših študentov avtomatič
no usmerjala k telesni vzgoji. 
Društvo bi predstavljalo zalogo 
talentov, ki bi sčasoma prišli do 
površja in se potem preusmerili 
na specialno delo v centralnih 
društvih, kjer bi im eli več po
gojev in sredstev za individualni 
napredek in razvoj. V začetku bi 
društvo seveda moralo bazirati 
izključno na množičnosti, sčaso
ma pa bi tudi sama po sebi prišla 
nujna kvaliteta. Ker s finančni
mi sredstvi, s katerimi razpola
gajo višje šole za telesno kulturo, 
društvo ne bi moglo izhajati, bi 
veljalo črpati potrebna finančna 
sredstva od občinskih zvez za te
lesno vzgojo, te pa bi zopet do
bile denar preko občin. Danes, 
ko je vsakemu mlademu človeku 
omogočen visokošolski študij, bi 
se v tem društvu zbirali sinovi 
in hčerke delavcev, nameščencev 
in intelektualcev. Navdušen sem  
za vašo iniciativo!«

Borili bi se  s srcem  . . .
Dolgoletni igralec in tren e r 

državne odbojkarske reprezen
tance dr. DANILO POŽAR, se
daj p redavate lj na VKŠ, nam  je 
povedal, da bi bila ustanovitev  
študentskega športnega d ruštva  
v M ariboru  zelo koristna.

»Prepričan sem, da bi študent- 
je-športniki v novem društvu 
dosegli dobre uspehe, kajti prav 
gotovo bi se borili z vsem srcem. 
Potrebno množičnost bi ustvarili 
s tem, da bi jedro društva pred- j  

stavljali redni študenti, v njem  
pa bi se mimo njih lahko udej
stvovali tudi oni, ki so z rednim  
študijem že končali. Upam, da 
bodo v novem društvu ponovno 
oživili nekateri športi, ki danes 
v Mariboru nažalost nimajo več 
mnogo simpatizerjev!«

F inan čn a  s re d s tv a  tudi 
drugod

P ohiteli smo tudi na Višjo sto 
m atološko šolo in se za tren u tek  

I  ustav ili p ri rav n a te lju  dr. ALE- 
I KSANDRU STERGERJU.

»Z zdravniškega stališča vam 
povem že vse z znanim izrekom: 
,Men sana in corpore sano!* In 
prav pri telesni vzgoji se telo naj
bolj krepi. Vse višje šole sicer 
razpolagajo z določenim fondom, 
ki bi ga lahko v novem društvu 
izkoristili, vendar so ta sredstva 
mnogo premajhna, tako da bi 
morali tudi drugje dobiti kakšno 
finančno podporo.«

Preti u s tan o v itv i
Nekaj teh tn ih  razlogov pro ti 

ustanovitv i študentskega društva 
nam  je  v k rajšem  razgovoru za
upal dolgoletni predsednik  ZŠD 
»Maribor« SLAVKO KOBAL.

»Ustanovitev študentskega 
društva v Mariboru ne bi bila 
koristna, ker je osnovni namen 
že obstoječih športnih društev 
zbližati študenta in delavca. 
Ustanovitev takšnega društva bi 
potem nekateri lahko razumeli 
kot separatistično težnjo izola
cije študentov do delavske m la
dine. Mimo tega pa ne velja po

zabiti, da bi se že tako in  tako 
m inim alna finančna sredstva, ki 
so v M ariboru na voljo športu, še 
nadalje  cepila. M islim pa, da bi 
m orali študen ti im eti svoj odbor, 
k i na j bi p rire ja l vsakoletna š tu 
dentska tekm ovanja.«

M nožičnost na  p rvem  
m estu

P rilju b ljen i p redavate lj na 
VKŠ in znani m ariborsk i »al- 
round« športn ik  dr. JANEZ NE
MEC m ed drugim  pravi:

Profesor dr. Janez Nemec

»V prvi vrsti bi morali v bo
dočem društvu poskrbeti za mno
žičnost, pri tem pa seveda ne za
nemarjati kvalitete. Večina tek
movanj naj bi se odvijala v lo
kalnem merilu, vendar bi moralo 
društvo im eti vsaj en klub v re
publiškem ali celo zveznem m e
rilu. Kolikor bi v Mariboru ob
stojal enotni elitni klub, bi seve
da najboljše posameznike odva
jali v njega!«

Pom agali vam  bom o
je  med drugim  dejal predsednik 
»Partizana« M aribor VEKO
SLAV PRIM C in nadaljeval:

»Bodoče študentsko društvo 
naj bi bilo povsem samostojno. 
Imeti bi moralo lastne odborni
ke, saj bi tako prišli najbolj do 
izraza interesi študentov samih. 
Naše društvo bi vam z veseljem  
nudilo vso pomoč: uporabljali bi 
lahko naše igrišče in naprave ter 
prirejali na njem vsa mogoča 
tekmovanja. Vedeti je namreč 
treba, da je tudi v našem interesu 
širiti množičnost v telesni vzgoji 
in s tem ustvariti popolni lik so
cialističnega človeka!«

Idealno  so d e lo v an je
O študentskem  športnem  d ru 

štvu kot torišču za špo rtno -tre - 
nersko prakso svojih gojencev, 
nam  je  govoril d irek to r S rednje 
šole za telesno vzgojo v M aribo
ru  in znani a tletsk i strokovnjak  
MILAN KABAJ.

»V bodočem študentskem dru
štvu bi s pridom sodelovali tudi 
gojenci naše šole, saj jim je mimo 
teoretičnega pouka v šoli potreb
na tudi praksa, katero bi si pri
dobili z delom v takšnem dru
štvu. Mislim, da bi v društvu sča-

Mens sana in 
corpore sano!
S starorim skim  izrekom  

pričenjam o novo štud ijsko  le
to. M aribor postaja iz  leta v 
leto vse  bolj visokošolsko  
m esto. Preko 2000 redno v p i
sanih študen tov daje našim  
ulicam  pestro in  živahno, po 
vsem  novo podobo. Vendar to 
ni le 2000 m ladih  ljudi, k i so 
prišli v  naše m esto z edino že
ljo, v  novoustanovljen ih  šo
lah pridobiti čim  več znanja  
in izku šen j za bodoče ž iv lje 
nje. To je prav toliko m ladih  
fan tov in  dekle t, k i si poleg 
štud ija  želijo  še ka j več. In  
prav v izob likovanju  izven-  
šolskega prostega časa naj bi 
telesna ku ltura  odigrala po
m em bno vlogo. Prepričani 
smo, da bodo naši družbi, go
spodarskim  organizacijam  in  
ustanovam  mnogo bolj korir 
stili m ladi strokovn jaki, ki 
bodo tud i telesno krepk i in  
zdravi in  ki bodo vedno in  p o 
vsod vzporedno z razvojem  
svojega strokovnega znanja  
razvija li tudi svo je  telo.

Športno ž iv lje n je  m aribor
sk ih  š tuden tov je  bilo doslej 
dokaj zanem arjeno. V  želji, 
da šport tud i na m ariborskih  
viš jih  šolah najde svoje pra
vo m esto, je  uredništvo  »Ka
tedre« sklenilo, dosedanji 
skrom ni obseg športne rubri
ke  razširiti na celotno stran. 
Na n je j naj odslej naši š tu 
den tje  pod geslom naslova  
sam i povedo, ka j m islijo  o 
svo jem  športnem  udejstvova 
n ju , hkra ti pa naj tud i že po
ročajo o uspehih  tega udej
stvovanja . Nova športna  
stran  naj tako postane zrcalo 
naših želja  in  uspehov na 
športnem  polju!

soma dosegali tudi vrhunske re
zultate, seveda le, če bi gojili le 
tistih nekaj panog, za katere je 
dovolj zanimanja in dovolj fi-

Profesor Milan Kabaj

nančnih sredstev. Pri vsem tem 
namreč ne smemo pozabiti, da 
drugod po svetu prihajajo naj
boljši športniki prav iz študent
skih društev in klubov.«

Anlketo se s ta v ila :  
P. K ancler 
S. G eržina

TOKRAT SMO OBJAVILI NEKAJ OSNOVNIH MISLI IN 
ODGOVOROV V ZVEZI Z VPRAŠANJEM: ŠTUDENTSKO
Šp o r t n o  d r u š t v o  v  m a r i b o r u  — d a  a l i  n e ? v  v s a 
k e m  IZMED NJIH BOMO GOTOVO NAŠLI NEKAJ KO
RISTNEGA, KAR NAM BO PRI ORGANIZACIJI BODOČEGA
Šp o r t n e g a  d e l a  v  p o m o C. p r a v  g o t o v o  t i  o d g o 
v o r i  NE BODO OSTALI OSAMLJENI. PREPRIČANI SMO, 
DA BO SE MARSIKDO 2ELEL POVEDATI SVOJE MNENJE 
K AKTUALNI TEMI. KOLIKOR BO RAZVOJU ŠTUDENT
SKEGA Šp o r t n e g a  Ži v l j e n j a  k o r i s t i l o , g a  b o m o
Z VESELJEM OBJAVILI. TAKO BOMO ZBRALI KAR NAJ-
Si r So  MOŽNO i z b i r o  m n e n j  i n  i z  t e h  p o t e m  n e  b o
TEŽKO IZLUŠČITI ONO, KAR BO ZA NAS — MARIBOR
SKE Št u d e n t e  — n a j p r i m e r n e j š e  i n  k a r  n a m  b o  
o m o g o č il o , d a  b o m o  v  n a š i h  š o l a h  m im o  »m e n s
SANA« PRIDOBILI TUDI »CORPORE SANO«.
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toda ne nagradna

T O D O R A V N O : 1. v is o k o -  a l i  v iš je 
š o ls k o  iz o b ra ž e v a n je ;  7. n a jv e č j a  ž e 
l j a  š t u d e n t a  p r e d  iz p i to m ; 14. Š p o r t
n ik ,  k i  se  u k v a r j a  s  s k a k a n je m  iz  le 
t a l  ( tu d i  » u d o m a č en «  n a z iv  z a  š tu 
d e n ta ,  k i  d o b i  le  p e t ic o ) ;  18. s k r a j š a n  
n a z iv  z a  m o d e rn o  v o z ilo  z a  p re v o z  
p o tn ik o v  v  m e s tn e m  p r o m e tu ;  17. 
d ru g o  im e  z a  P e r z i jo ;  18. š o p  (la s); 
20. ž e n s k a  o b la č i la ;  21. r im s k i  f i lo z o f  
(T i t  L u k r e c i j ) ;  22. e n o ta  z a  j a k o s t  
e l e k t r i č n e g a  to k a ;  24. v e l ik  o g e n j ,  
g r m a d a ;  25. o š p ic e ;  27. o m la č e n  s n o p ; 
29. b r i t a n s k o  j e z e r o  v  p o k r a j in i  U l
s te r ;  30. n a p la č i la ;  32. s t a r i  o č k a ;  34. 
š t e v n ik ;  35. r im s k o  im e  za  f r a n c o s k o  
r e k o  S a o n e ;  36. o to k  o b  z a p a d n i  f r a n 
c o s k i o b a l i ;  38. s la d o k u s c i ;  40. f r a n 
c o s k i  b io lo g , n a jv e č j i  e v o lu c io n is t  
p r e d  D a rw ln o m ; 41. n e m š k a  p e s n ic a  
b a la d  in  n o v e l is tk a  (A n n e t te  v o n ).

N A V P IČ N O : 1. g o r s k i  v r h ;  2. Ju ž -  
n o i t a l i j a n s k l  p le s ;  3. u d a r e c ;  4. č a 
s o v n a  e n o ta ;  5. i t a l i j a n s k i  s p o ln ik ;  
6. ž i t a r i c a ;  8. l a t i n s k i  v e z n ik ;  9. p o ž i
r e k ;  10. b i t j a  iz  s lo v e n s k e g a  b a j e 
s lo v ja ;  11. p r a p r e b iv a le c  n a š ih  k r a 
je v ;  12. o p r a v l ja v e c  s lo v e s n e g a  o b r e 
d a ; 13. g r š k i  J u n a k  p r e d  T r o jo ;  15. 
f r a n c o s k i  p e s n ik  in  p is a t e l j  iz  šo le  
» p a rn a so v c e v « ; 19. o to k  o b  z a p a d n i  
o b a l i  M a la k e  (g la v n o  m e s to  G e o rg e -  
to w n ) ;  22. v is o k a  Ig r a ln a  k a r t a ;  23. 
f r a n c o s k i  s l ik a r ,  o d l ič e n  p o r t r e t i s t  
(H y a c in th e ) ;  25. g la s b e n a  d r a m a ;  26. 
a v to m o b i ls k i  z n a k  za  Š v ic o ; 27. v r 
s ta  z o b n e  p a s te ;  28. b o le z e n s k o  n a b i 
r a n j e  t e k o č in e  v  tk iv u ;  30. m e jn a  r e 
k a  m e d  Z S S R  in  I r a n o m ;  31. k a n a d 
s k o  J e z e ro ; 33. p e v s k i  z b o r ;  35. l ju b im  
( la t .) ;  37. d v a  s o g la s n ik a ;  39. z n a m k a  
n a š ih  r a d io a p a r a to v .

ДОЗ

M П Г Ш

»Radi bi našega  štipend iste  *e- 
varovali od Beograda*

(Iz Je la )

P L IN SK A
L uka , brigadirski pavliha, M 

je  ravno odpravlja l tja , »kamor 
hodi tud i cesar pel*. Prav tedaj 
ga je  povprašala radovedna  b ri
gad irka : »Kam  p a  se spet od
pravljaš?* L u ka  se je  tako j zna 
šel in  odgovoril: »Grem v  p lin 
sko celico.*

Š a h o v s k a
N a conskem  tekm o va n ju  nase

lij v  T rep e tljik i je  b il kom andant 
n eke  m akedonske brigade v  s ti
ski, ke r  m u  je  m an jka l en igra
lec v  šahovski ekipi. Tedaj se n e
nadom a prijav i postaven briga
dir. K om andant ga vpraša, ka te 
ro kategorijo  im a. Igranja  željni 
brigadir se izprsi in  ponosno re
le : »Težko.*

N a po vra tku  iz  T repe tljike  v  
B ujanovac je  n ek i brigadir iz  
m ariborske brigade neko liko  za 
ostal. Zato je  zaklical za tovari
ši: »Fantje, počakajte  malo!* 
Zdaj ga nagovori m akedonski 
brigadir: »Kolega, kaži m i m o
lim , zašto se svak i drugi S love-  
nac zove ,Fantje'?!*

m
ul

TRE ZIK 1N A
V erjetno  je  T rezika , dom a iz  

L ju tom era , na jbolj popularno  
dekle v  taboru. N e le zaradi svo
je  m anekenske postave, tem več  
tu d i zaradi svojega zabavnega  
besednega zaklada. Tako se p ri 
n je j skora j vedno ponavlja  re 
fren , ki ga uporablja vsa k  zave
den brigadir: »Jaz se ne  b i ta k ’ 
v u n  silil.* N ekega večera sm o se 
pogovarjali, ali b i se zju tra j  
zbrali k  odhodu na delo ob petih  
ali ob šestih. In  Treza ga zopet 
»ureže* s svo jim  jezikom : »Vete 
kaj, ja z se že ne bi za  tis to  eno 
uro  ta k ’ m in silila.*

ZINKINA
Pri Z in k i je  brigadni doktor  

ugotovil, da im o kilo. D ekle je  
pričelo jo ka ti in  tarnati. Po in 
te rvenciji našega kom andanta  
Aca so Z inko  ponovno pregle
dali, nakar so ugotovili, da je  de
k le  čilo in  zdravo. Vendar ji  je  
naziv  »kila« le ostal. N ekega v e 
čera so bile brigadirke n ev er je t
no dobre vo lje  (za to  je  poskrbela  
Trezika). S m eh  je  bučno odm e
val po baraki. N aenkra t se ogla
si tenak Z in k  in  glasek: »D ekleta , 
lepo vas prosim , n ika r se ne  
sm ejte , ka jti od tega se dobi kila  
in  poslali vas bodo domov.* Ta
kra t šele n i bilo sm eha ne ko n 
ca ne kra ja  . . .

»Danes te  bi rad  razvadil, draga. I »LahJco je  lis tu  padati, ko »e m u  
P r id i . . .  vstopi, za tebe m i n i nič ne beleži o indeks*

predrago . . .*  i (Iz Ježeve štu d en tske  »trstni)

Razjasnjen nastanek

in razvoj brucov

B rez besed (Š tu d en tsk i zbor, 
Skopje)

NESLAVNI PRED N IK I: Zelo 
dolgo sem  se u k v arja l z v p raša 
njem , od kod izvirajo  b ruci in 
kdo so n jihovi predniki. D anes 
m i je  ta  uganka popolnom a jasna. 
Ko sem  prim erja l način živ lje
n ja  današn jih  gim nazijskih ne- 
vednežev in  zelenih brucov, sem 
našel m ed tem a dvem a v rstam a 
m arsikaj skupnega. Za obe v rsti 
je  značilno, da s ta  zeleni, s tra 
hotno neum ni, dom išljavi in  ne
mogoči. G im nazijska zelenila 
obiskujejo  š tiri le ta  gimnazijo, 
k je r  jim  profesorji iz dneva v 
dan  v tepajo  v  glavo vse mogoče 
in  nemogoče, sila učene stvari. 
Zelenila se m orajo  zarad i nizke 
stopnje razvoja vse to  učiti na 
pam et. Veliko vp rašan je  je, če se 
učijo, še večje, če se ka j naučijo, 
ko jih  že p reseneti m atura. Ne 
m orem o razum eti profesorjev, da 
zah tevajo  od dozorelih nevedne- 
žev, naj napišejo  znanstvene raz
prave. K ako so mogli pozabiti, 
d a so ti nevedneži prešpricali po
lovico pouka, p rep isali osem de
vetin  vseh dom ačih nalog, da 
jim  je  bila učilnica m učilnica in 
učen je  m učenje?!

VMESNA STO PNJA  RAZVO
JA : Po m a tu ri se prične gim na
zijski nevednež nekako  čudaško

obnašati. N jegova glava se po' 
veča (ugotovil sem, da od zraka 
in  dom išljavosti). Se bolj čudno 
je, da se gim nazijsko zelenilo 
začne zan im ati za štud ij n a  vi' 
soki šoli. Dognano je, da takšen  
gim nazijski nevednež n i dovolj 
razv it, da bi se v  dobi tre h  m ese
cev preobrazil v b ruca in  ravno 
tu  je  vzrok, da so b ruci na tako 
nizki razvojn i stopnji.

M AJHEN NAPREDEK V RAZ
VOJE. Čudovito okolje, v  k a te 
rem  se je  znašel bruc, ko se je  
vpisal na visoko šolo, okolje m o
d rih  s ta rih  b a jt, zelenem u b rucu  
absolutno nič ne koristi, saj ni 
dovolj razvit, da bi dojel m o
drost s ta rih  bajt. To je  pono
ven dokaz, da je  m nen je vseh 
znanstvenikov, k i m enijo, da je  
bruc sposoben za sam ostojno 
š tu d iran je  in  živ ljenje, zgrešeno. 
V sak b ruc bi m oral zato nekaj 
le t s ta ri b a jti pom agati in  jo  opa
zovati (seveda p ro ti poštenem u 
plačilu!), da bi bil eventualno 
kdaj kasneje  sposoben za samO' 
sto jen  štud ij in  ž iv lje n je . . .

Pepe St. b a jta

JANEZ JUVAN:

Sodobni
»Tako, Janezek, to je  tvo j no

v i inštruktor,*  je  dejal gospod 
K vas, ko m e je  predstavil svo je
m u  nadebudnem u sinu. »Morda 
se čudite, ko sem  dejal novi,« je  
nadaljeval gospod K vas . . .

»Toda s p re jšn jim  nism o bili 
zadovoljni. O troka je  treba zna
ti p ritegn iti k  učen ju  in  ne siliti, 
ali ne, papa?« je  še dodala gospa 
K vas.

Janezek se je  glasno zahihital. 
Bil je  m ajhen , črnolas in  im el je  
lepe črne oči. Oba sva se gledala  
radovedno in  tu d i nezaupno. Po 
vse j verje tnosti je  im el Janezek  
žalostne izku šn je  z  in štrukto rji. 
To sem  lahko razbral iz n jego
v ih  zvedav ih  oči. T udi ja z  sem  
im el dokaj žalostne izku šn je  z  
raznim i m am in im i ljub ljenčki.

»Torej, Janezek, daj m i roko,« 
sem  avtorita tivno  pozval dečka. 
K ajti nastop, p rv i nastop je  v a 
žen, sem  si m islil. F antek je  ubo
gal, zraven  pa je  naredil ta k  
obraz, kakor bi se čudil izpo l
n itv i ta ke  m alenkosti. N jegove  
zaničljivo  m ežika joče oči pa so 
govorile: »Kaj brez tega res ne  
moreš? Da se ti le ljub i igrati 
takšno  komedijo.«

»Fant je  čisto po meni,« je  na 
daljeval gospod K vas.

Ko se je  gospa K vas  podala v  
kuhin jo , pa je  še dodal: »Ima do
bro glavo. Toda po m ateri je  m e 
lanholičen. N e sm ete  b iti p re
strogi z n jim . Prepričan sem , da 
se pri otrocih več  opravi s h u 
m orjem , kakor pa z  okorn im  m o
drovanjem .*

Prisrčno sem  se nasm ehnil. 
»Saj se bova tud i m idva  včasih 
sm ejala, ka j ne Janezek?* Jane
zek  m i očitno  n i posebno zaupal 
in  je  le globoko vzd ihn il. »Ce je  
treba, je  tud i kazen  upravičena,*  
je  strogo dodal gospod K vas in  
pri tem  strogo pogledal Janezka. 
»Toda upam , da ka j takega ne  
bo potrebno, ka jti naš Janezek  
je  p riden  in  pam eten  fant!*

Pri pouku  se je  pokazalo, da 
je  Janezek bistra in  odprta glava. 
Cital je  precej dobro, v  račun
s tv u  pa se je  nagibal k  E inste i
novi teoriji o relativnosti. K a jti 
zm eraj je  še dopustil drugo m ož
nost in  ni vztra ja l le  pri tem , kar 
se je  zdelo n jem u  pravilno. D ve 
in  dve  je  bilo p ri n jem  štiri ali 
pet; osem  in oserp štirina jst, v  
določenih slučajih  tud i šestnajst. 
Pri odštevanju  n i hotel razum e  
ti starega pravila: »Če nim am o, 
si m oram o izposoditi.* Ko sem  ga 
opozoril, na j si desetico izposodi, 
če ne gre drugače p ri odštevanju  
šest od pet, se je  Janezek odre
zal: »S ka kšn im i obrestmi?*
»Posodi brez obresti,* sem  trdil. 
»Nemogoče,* je  za trjeva l Jane
zek  in  neverno m ajal z  glavo.

Ko je  m inila  ura, sem  se spom 
nil že lje  gospoda Kvasa, kar se 
tiče zabave, hum orja  in  veselja.

»No Janezek, za danes bo do 
volj. In  ka j naj ti zdaj veselega  
povem?* sem  ga vljudno  vprašal. 
Toda dečko je  potegnil hlače ma  
lo više  in  dejal: »Rajši va m  jaz  
ka j povem . Bo večji hec. Katero  
od naših dam  si izberete?«

»Kaj govoriš, Janezek!?*
»To je  nam reč takole: Pri nas 

je  navada, da se vsa k  novi in 
š tru k to r  s kakšno  žensko, k i je  
pri nas, sestaja v  v r tu  in  jo  po
ljub lja  . .  .*

Poskočil sem  od začudenja. 
K aj takega n isem  pričakoval. 
M arsikaj sem  že doživel, ko sem  
poučeval ta ke  m ulce. Toda to se 
m i je  zdelo že preveč.

»To n i nič čudnega! To je  na
ravno  in  tem u  se ne izognete. Vsi 
si m enda m islite, da im ate  m o
ralne principe. T udi takega smo 
že im eli pri nas. B il je  iz vasi, n e 
navadno moralen. Izbrala si ga 
je  sobarica Liza. Spom ladi ni m o
goče odgnati ženske od m oške  
m ladeži. To je  vse skupa j neka j 
m očnejšega, kakor pa družbeni 
oziri in  principi razum ov  — «

»Zaboga Janezek, saj to n i 
tvoje! N ekdo te  je  naučil. Govo
riš, kakor da bi bral knjigo,« sem  
zm edeno dejal. Janezek je  po
tegnil hlače zopet navzgor in  na 
daljeval: »Prav nič n isem  prese
nečen. Običajno se je  vsak, k i m e  
je  do sedaj poučeval, čudil, ko  
sem  m u  govoril te  stvari. T em u  
pravimo,« in  fa n t je  vzd ign il 
prst, »razlika generacije. V  vaših  
časih otroci še niso bili tako raz
v iti in  razgledani. Če vam  lahko  
priporočam , bi vam  svetova l 
svojo sestrično, očetovo nečaki
n jo. L jub i vespe, glasbo in  se za
nim a za slikarstvo  oziroma fo to 
grafiranje. N i je  sam  m ateria li
zem  . . .«

Presenečeno sem  odprl usta in  
izustil: »To je  strašno!« T i so
dobni otroci, sem  pom islil, k a k 
šna pokvarjenost!

»Ni tako strašno, ko t m islite  
vi,« je  nasprotoval Janezek. »So
barica Liza je  telesno m očnejša , 
toda z  n jo  ne m orete govoriti n ič  
plem enitega. In  ljubezen  b rez  
navdušenja  n i dostojna za m isle
čega m o ž a ...«

»Nesrečni otrok, saj n iti ne ve š  
ka m  gaziš . . .«

»Govoriva konkretno! L e n ik a r  
fraz! S tv a r  je  taka: Poženi nara
vo skozi vrata , pa se vrn e  skozi 
okno, pravi n ek i filozof!«

Jezno sem  pogledal Janezka  in  
m očno udaril po m izi, da so k n ji
ge kar poskočile. Janezek se je  
vljudno  poslovil in  odšel na v r t  
k igračam. Presenečen sem  ob
stal sredi sobe in  n isem  vedel, 
ka j naj storim . B il sem  popolno
m a zm eden. S teke l sem  v  k u h i
n jo  v  upanju , da bom  tam  našel 
očeta ali m a ter tega nesrečnega  
otroka  in  da se bom  z n jim i po
m en il oziroma jih  prosil za po
moč. Toda n a k lju č je  je  hotelo, 
da n isem  našel nikogar. V rn il 
sem  se v  otroško sobo. Iz  spre
jem nice sem  zaslišal glasbo. S te 
ke l sem  tja  in  sunkovito  odprl 
vrata. Na kavču  je  ležalo v i tk o  
dek le  s sijočim i očm i in  zavero
vano poslušalo gram ofonske p lo
šče.

»Ali se je  ka j zgodilo? G otovo  
ste  prišli, da se p ritožite  zaradi 
Janezka. Upam, da vas ni razje
zil. Ta o trok nam  povzroča silne  
skrbi.* Povabila m e je  v  sobo in  
m i ponudila žganje. Ko sem  se  
n eko liko  um iril, sva  se pričela  
pogovarjati. Priznati m oram , da  
je  bila zelo privlačna, lahko re
čem  lepa. Pogovarjala sva se o  
otroški duši in  seveda v  nepo
sredni zvezi o ženski duši. K ako  
težko  je  vse  to razum eti in  tako  
dalje. Od tod sva prišla na vzgo
jo, na učne predm ete in  ostala  
sva pri glasbi.

Z am enjala  je  ploščo. O bčudo
val sem  njeno  postavo, sijoče oči 
in  sploh  se m i je  zdelo, da se m i 
nekakšna  nevarna toplota spre
haja po ud ih  in  m i ka li jasno gla
vo. Zaplesala sva. Sam  n isem  v e 
del, kda j sem  jo tesno priv il k  
sebi, začutil n jene lase na svo jem  
licu in  tako j nato so se m oje u s t
nice približale n jen im  . . .  Ko sem  
jo  poljubil, se je  pojavila  p ri o knu  
Janezkova  resna glavica. Fant 
je  vzd ign il prst v  zrak in  dejal:

»Narava, gospod in štruk to r , 
narava  — p ro ti n je j n i pom oči! 
V erjem ite  mi!«

»Nočem se z n jim  več u č i t i . . .  On 
se res samo u č i! . .  .*

(Iz Ježeve štu d en tske  strani)


